




3 اقتصادی

نایب رئیس اتاق ایران:

 کارت بازرگانی یک بار مصرف نداریم 
نایب رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران گفت: اصطلاح »کارت 
های اعتباری یک بار مصرف یا صوری« به دفعات در خبرها شنیده یا از زبان برخی 
مسئولان اظهار می شود، در حقیقت یک »غلط مصطلح« است و اصولا چیزی با 

عنوان کارت صوری یا یک بار مصرف نداریم. 
»حسین سلاح ورزی« افزود: کارت بازرگانی بر اساس قانون صادرات و واردات 
توسط اتاق بازرگانی )برای شرکت های بخش خصوصی( یا اتاق تعاون )برای شرکت 
های تعاونی( برای کسانی که می خواهند تجارت خارجی انجام دهند، صادر می 

شود و صدور آن نیز بر اساس شرایطی است که مصوبه هیات وزیران است.
وی ادامه داد: از جمله شرایط صدور این کارت داشتن مفاصا حساب مالیاتی و 
تامین اجتماعی، احراز مکان، احراز هویت، گواهی سوء پیشینه، برخورداری از اعتبار 
بانکی است و فقط پس از احراز این شرایط و تایید و امضای وزارت صنعت، معدن و 
تجارت این کارت صادر می شود؛ بر این اساس تاکید می شود که چیزی با عنوان 

کارت بازرگانی یک بار مصرف و صوری نداریم.
سلاح ورزی بیان داشت: اعتبار همه کارت ها یک ساله است و پس از آن باید 
تمدید شوند که فرآیند تمدید نیز مستلزم گذراندن همه مراحل پیش گفته است.

وی تصریح کرد: افرادی که کارت بازرگانی برایشان صادر می شود، علاوه بر 
دریافت آموزش های لازم، تعهدی به اتاق های بازرگانی یا تعاون می دهند که 
کارت خود را به وکالت به سایرین برای استفاده واگذار نکنند، اما در عمل شاهد 

اجاره برخی کارت ها از سوی سودجویان هستیم.
به گفته این مقام مسئول، در صورت بروز چنین تخلفی، انتظار می رود افراد بر 
اساس قوانین صادرات و واردات، موضوع را اطلاع رسانی کنند تا در جهت ابطال 
آن کارت یا کارت ها اقدام شود؛ امروز شبکه های سازمان یافته ای در کشور به امر 

واردات مشغولند و اطلاع رسانی در این زمینه می تواند راهگشا باشد.
وی یادآوری کرد: از سال گذشته، سازمان امور مالیاتی علاوه بر دریافت 9 درصد 
مالیات بر ارزش افزوده، مالیات علی الحساب چهار درصدی از واردکنندگان در بدو 
ورود کالایشان به کشور دریافت می کند و بر این اساس گمرک نیز می تواند با 

استفاده کنندگان غیرمجاز از این کارت ها برخورد کند.
سلاح ورزی اظهار داشت: بارها و بارها از فرار مالیاتی چند هزار میلیارد تومانی 
اعضای اتاق بازرگانی سخن به میان آمده است، اما این پرسش باقی است که چرا 
تاکنون نسبت به اعلام اسامی این افراد و سوء استفاده کنندگان از کارت ها، تخلفات 

آنان و میزان فرار مالیاتی آنها به تفکیک اتاق ها و استان ها اقدام نشده است؟ 
وی تاکید کرد: در این زمینه یک بار برای همیشه خواستار اعلام اسامی افراد و 

سوء استفاده کنندگان و برخورد با آنان و شفافیت در کار هستیم.
به گزارش ایرنا، پیشتر رئیس سازمان بازرسی کل کشور گفته بود: کارت های 
بازرگانی یک  بارمصرف و صوری زیان زیادی به اقتصاد وارد کرده است؛ شاید 
بعضی افرادی که این کار را می کنند چاره ای ندارند و شرایط کار سالم برای آنها 

فراهم نیست.
در این پیوند، »غلامحسین شافعی« رئیس اتاق ایران نیز اعلام کرده بود: در مورد 
کارت ها اقدامانی شروع کرده ایم و از اهداف مهم ما هم این است که بتوانیم این 
موضوع را حل کنیم. بی توجهی به این مشکل، تجارت سالم را دچار آسیب  می کند.

سندیکای بیمه گران ایران اعلام کرد 

مشکلی در پرداخت خسارت به بیمه نامه های 
مفقود شده زلزله زدگان وجود ندارد 

سندیکای بیمه گران ایران اعلام کرد: آسیب دیدگان حادثه زمین لرزه غرب 
کشور که بیمه نامه های آنها مفقود شده است، مشکلی در دریافت خسارت 

نخواهند داشت. 
به گزارش ایرنا از سندیکای بیمه گران و بر اساس اطلاعیه شورای هماهنگی 
شرکت های بیمه در استان کرمانشاه؛ آسیب دیدگان حادثه زمین لرزه که انواع 
بیمه نامه هایشان مانند بیمه نامه شخص ثالث، حوادث، عمر و آتش سوزی)با 
پوشش زلزله( را از دست داده اند، در امور بیمه ای و دریافت خسارت مشکلی 

نخواهند داشت.
از آنجایی که ممکن است بیمه گذاران مناطق زلزله زده اصل بیمه نامه های خود 
را در اختیار نداشته و یا در حادثه زلزله از دست داده باشند، می توانند با درخواست 

از شعبه های شرکت های بیمه و احراز هویت، بیمه نامه المثنی دریافت کنند.
بنابه هماهنگی های به عمل آمده توسط سندیکای بیمه گران، شرکت های بیمه 
تلاش می کنند با انجام بررسی های خود، فرآیند اجرایی در این خصوص را در 
اسرع وقت انجام دهند.  حقوق بیمه گذاران نزد شرکت های های بیمه محفوظ 
است و جای نگرانی نیست. در مورد بیمه نامه های مفقود شده المثنی یا گواهی 

صادر می شود.

مدیر عامل بانک مسکن   خبردا؛

پرداخت ۱۵ هزار فقره تسهیلات در مناطق 
زلزله زده 

مدیر عامل بانک مسکن  گفت : ۱۵ هزار فقره تسهیلات برای بازسازی مناطق 
روستایی شهری و تعمیر و خرید لوازم خانگی درمناطق زلزله زده کرمانشاه پرداخت 

می کنیم.
محمد هاشم بت شکن در نشست خبری افزود : از سرجمع 46هزار واحدی 
که دولت برای پرداخت تسهیلات درنظر گرفته بانک مسکن ۱۵ هزار واحد را 
برعهده گرفته است و از نظر تسهیلات هبچ نگرانی وجود ندارد و به محض تشکیل 
پرونده پرداخت می کنیم. وی افزود : بانک مسکن برای بازسازی۵۵00 واحد 
مسکن روستایی متاطق زلزله زده به ازای هر واحد 2۵ میلیون تومان تسهیلات با 

بازپرداخت ۱۵ ساله ونرخ سود 4درصد می دهد.
وی گفت : در مناطق شهری نیز برای 2 هزار واحد مسکونی ، تسهیلات 3۵ 

میلیون تومانی با بازپرداخت ۱۵ ساله وسود ۵ درصد خواهیم داد.
مهلت دو ساله برای بازپرداخت تسهیلات در مناطق زلزله زده

مدیرعامل بانک مسکن اعلام کرد : برابر بخشنامه بانک مرکزی برای اسیب 
دیدگان زلزله کرمانشاه امهال دوساله در بازپرداخت تسهیلات اعطایی قبل از وقوع 

زلزله اجرا خواهد شد.
محمدهاشم بت شکن افزود : به این ترتیب همه کسانی که از تسهیلات بانک 
مسکن استفاده کرده اند و در زلزله اخیر دچار خسارت شده اند در بازپرداخت 

اقساط خود مهلت )تنفس( دوساله خواهند داشت.
وی افزود : بانک مسکن برای تعمیر اماکن روستایی شهری و تجاری مناطق زلزله 
زده نیز برنامه دارد و برای ۵ هزار واحد مسکن تسهیلات تعمیرات با سقف ۱2 

میلیون تومان با بازپرداخت 7ساله و سود ۵ درصد اعطا می شود.
بت شکن گفت : بانک مسکن 2۵00 فقره تسهیلات برای تامین لوازم خانگی 
تا سقف ۱0 میلیون تومان با بازپرداخت ۵ساله و به شکل قرضالحسنه پرداخت 
می کند. وی افزود : کسانی که درقالب مسکن مهر از تسهیلات بانک مسکن استفاده 
کرده اند در صورتی که واجدبیمه نامه خسارت زلزله و اتش سوزی باشند ، می توانند 

خسارت لازم را دریافت کنند.
وی گفت : اگر تسهیلات گیرنده دارای پوشش عمر مانده بدهی باشد و در زلزله 
اخیر فوت کرده باشد علاوه برانکه وراثش مبلغ خسارت بیمه نامه زلزله را دریافت 

می کنند ، دیگر لازم نیست اقساط باقیمانده را پرداخت کنند.
وی درپاسخ به این سوال که چه تعداد از مسکن مهر مناطق زلزله زده بیمه است 
، گفت : عموم واحدهای مسکن مهر شهری از بیمه نامه زلزله برخوردار است و 

ارزیابی ها برای دریافت اطلاعات دقیق درحال انجام است.

رئیس سازمان بورس ؛

معاملات بلوکی هدفمند ممنوع است 
رئیس سازمان بورس بار دیگر بر ممنوع بودن معاملات بلوکی تاکید و اعلام کرد: 
با افرادی که معامله بلوکی اغوا کننده و گمراه کننده می کردند ، برخورد شده است.

شاپور محمدی گفت : اگر متوجه شویم معاملات بلوکی انجام می شود ، مانع 
خواهیم شد و پیگیری می کنیم.

وی ادامه داد: معاملات "نماد 2" از بازار سرمایه حذف شد و دیگر این معاملات 
وجود ندارد. وی افزود: می توانیم مجازات و جریمه کنیم ولی نمی توانیم نام این 
اشخاص را اعلام کنیم. محمدی افزود : معامله بلوکی در دنیا کنار گذاشته نشده 
است اما معامله بلوکی که به قصد تغییر قیمت و انحراف در قیمت ها انجام شود 
، درست نیست. سفارشی که برای فروش یا خرید بخش بزرگی از یک نوع اوراق 
بهادار نظیر سهام یک شرکت ثبت می  شود، معامله بلوکی نام دارد. معاملات بلوکی 
شامل تعداد زیادی از سهام یا اوراق مشارکت است که با یک قیمت تعیین شده بین 
طرفین خریدار و فروشنده خارج از بازارهای بورس یا فرابورس، برای کاهش تأثیر 
چنین معامله بزرگی بر قیمت جاری سهام در بازار انجام می شود. معاملات بلوکی 

با عنوان »سفارش های بلوکی« هم شناخته می شود.
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یک امضا پایین قرارداد توسعه فاز ۱۱ پارس جنوبی که تا امروز، بیشتر از آنکه در 
منافع ملی سهم پررنگی داشته باشد، کفه اما و اگر و حواشی اش پررنگ شده است 
. توتال . یک قرارداد نفتی که دولت آن را از منافع برجام می داند و معتقد است که 
برکات مختلفی را نصیب صنعت نفت و اقتصاد کشور می کند و از سوی مخالف، 
منتقدان عملکرد نفتی دولت مقابل کم و کیف آن سینه سپر کرده اند و امیدی به 

خیر بودن باز شدن پای توتال به نفت ایران ندارند.
توتال؛ غول نفتی فرانسوی ها که جدا از آنکه زمانی جزء شرکای بدعهد نفت ایران 
به شمار می رفت،اما حالا پس از گذشت مدتی پس از برجام قصد بازگشت به ایران 
دارد و دولت هم قرارداد را این بار بر خلاف سال 8۵ که در قالب بیع متقابل در سال 
پاراف شد ولی تنفیذ نشد ، را سختگیرانه تنظیم کرده تا طرف فرانسوی نتواند به 

آسانی زیر قواعد بازی بزند و زمین را یک طرفه ترک کند.
سرانجام یک طرح سه فوریت برای توتال

معترضان ولی از همان ابتدا به افشای جزئیات قرارداد اصرار داشتند و شاید اصلی 
ترین انتقادی که به توتال داشتند نیز همین بود . تا جایی که کار به ارائه یک طرح 
سه فوریتی رسید. طرحی که تیر ماه 96 مطرح شد و منتقدین تندروی توتال 
توانستند برای یک یا دو روز همه را غافلگیر کنند. سه فوریتی که فقط در بحران 
های ملی و یا جنگ در مجلس مطرح می شود و آنچنان مسبوق به سابقه نبود 
. ولی در ماجرای سه فوریتی شدن توقف توتال بالاخره یک سابقه ثبت شد و در 
تاریخ مجلس ماند . هر چند که برای طرح سه فوریتی احتیاج به رای دو سوم 
نمایندگان حاضر در مجلس است یعنی باید ۱94 نفر به این طرح رای دهند تا به 

تصویب برسد و این عدد برای معترضان این قرارداد نفتی شدنی ، نشد.
دولت هم قرارداد را این بار بر خلاف سال 8۵ که در قالب بیع متقابل در سال 

پاراف شد ولی تنفیذ نشد ، را سختگیرانه تنظیم کرده تا طرف فرانسوی نتواند به 
آسانی زیر قواعد بازی بزند و زمین را یک طرفه ترک کند.

نکته قابل تاملی که پس از اعتراضات نفتی در مجلس مطرح شد اینکه وقتی 
برخی منتقدین توتال جزئیات قرارداد را نمی دانند و طبق موازین بسیاری از 
کشورها ، این مدل قراردادها محرمانه تلقی می شود و از متن دقیق آن کسی 

خبر ندارد. و این یعنی در ماجرای توتال هم آنها از متن دقیق قرارداد خبر ندارند.
حالا سوال اینجاست که وقتی برخی منتقدین حتی از متن قرارداد هم 

خبر ندارند ، پس آنها دقیقاً اعترضشان به چیست؟!
"پیش از این در سال 8۵ قرار بود تا شرکت توتال پس از انجام مطالعات مهندسی 
نسبت به اتخاذ تصمیم تجاری )FID( اقدام می کرد، بلافاصله پس از انعقاد قرارداد، 
مطالعات پایه و تفصیلی مهندسی این قراداد را در سال 200۵ آغاز و تا اوایل سال 
 ،)FID(2007 تکمیل کند. سپس در حدفاصل سالهای 2008-2007 ودر مرحله
با توجه به افزایش ناگهانی قیمت نفت و به تبع آن افزایش قیمت کالا و خدمات، 
پیشنهاد افزایش مبلغ اجرای طرح توسعه فاز ۱۱ از سوی شرکت فرانسوی به 
شرکت ملی نفت ایران ارائه شد و در اثنای مذاکرات، به دلیل اعمال تحریم های 
جدید علیه ایران، عملًا ادامه همکاری شرکت توتال با ایران غیرممکن شد. بعد 
از این اتفاق، شرکت ملی نفت ایران قرارداد طرح توسعه فاز ۱۱ را با شرکت نفت 
چین )CNPC( منعقد کرد.و به اعتقاد برخی کارشناسان نفتی بنابراین، این که 
توقف ۱6 ساله توسعه فاز ۱۱ پارس جنوبی به دلیل بد عهدی شرکت توتال بوده 

است،   صحیح نیست."
نگاهی گذرا بر قراردادهای جدید نفتی

بحث  آمدن  میان  به  ابتدای  در همان  دولت  نوبخت، سخنگوی  که  آنطور 

قراردادهای نفتی گفته بود، دولت یازدهم علاوه بر نظارت بر منابع نفتی ، تعهدی 
هم به منظور روزآمد کردن قراردادها برای رقابت های منطقه ای در چارچوب قانون 
اساسی ایجاد و مقرر کرد در این زمینه نوآوری صورت گیرد که برای این منظور 

از عالی ترین جایگاه رسمی نظام و از رده های کارشناسی نظرات جمع بندی شد.
یکی از مزایای این نوع قراردادها در مقایسه با قراردادهای بیع متقابل، حذف مرحله 
)FID( است و لذا پس از امضای قرارداد، حق انصراف به دلیل عدم توجیه پذیری 
اقتصادی طرح، از پیمانکار سلب شده است. برخلاف قراردادهای بیع متقابل که 
شرکت زیرمجموعه ی شرکت ملی نفت ایرانی به عنوان مالک و کارفرما محسوب 
می شد، در قرارداد جدید، شرکت زیر مجموعه شرکت ملی نفت ایران با یک 

شرکت داخلی و شرکت خارجی یک همکاری مشترک را شکل می دهند.
قرارداد با توتال همچنین آنطور که نعمتی، سخنگوی هیئت رئیسه مجلس 
گفته در چارچوب قراردادهای IPC، Iran Petroleum Contracts((  مجلس هم 
چارچوب قراردادها را مشخص و تصویب کرده و موارد ۱۵گانه نظام در طرح ها 
دیده شده و به دولت اختیار داده شده که این قرادادها در چارچوب IPC منعقد 

شود.
توتال در نزدیکی "شش راه چه کنم"

چندی پیش خبرگزاری رویترز اعلام کرد: پاتریک پویان مدیرعامل شرکت توتال 
،تصمیم کنگره آمریکا مبنی بر وضع مجدد تحریم ها علیه ایران را خطری برای 
پروژه توسعه بخش فراساحلی فاز ۱۱ پارس جنوبی دانسته و گفته اگر توتال بر 

اساس قانون ملزم به خروج از ایران شود، از این کشور خارج خواهد شد.
"یک شاید تاثیر گذار و یا شاید نمایشی" از سمت توتال به دلیلی بدل شد تا 
منتقدانی که دیگر از به ثمر رسیدن انتقادات خود درباره این قرارداد ناامید شده 
بودند،میدان دار شوند و لب به انتقاد مجدد از شکل و شمایل و محتویات قرارداد با 
فرانسوی ها بگشایند . تا جایی که حتی شنیده شده دادخواستی به دیوان عدالت 

اداری برای ابطال قرارداد فرستاده شده است.
هرچند به سرعت حامیان قرارداد هم به میان آمدند و به گفته آنها این میان ، این 
توتال است که در صورت ترک قرارداد باید زیان بدهند و بازنده میدان است ، اما هر 
چه باشد حالا قرارداد توتال یک قرارداد پذیرفته شده بین المللی است . چه برای 
منتقدان و چه برای حامیان آن. اینکه طرف ایرانی پیش دستی کند و قرارداد را 
به هم بزند ، "اظهر من الشمس" که نه برای جذب سرمایه گذاری خارجی کشور 
مناسب است و نه در روابط بین الملل تعبیر مناسبی از آن می شود . و در طرف 
مقابل هم اگر طرف فرانسوی از قرارداد خارج شود، مسئولان از وزارت نفت گرفته 
تا وزارت امورخارجه و مجلس و دیگر نهادهای نظارتی می بایست از تمام توان 

دیپلماتیک احقاق حقوق حقه ی کشور را  استیفا کنند .
شاید هم بد نباشد کمی رسمی تر به توتالی ها گوشزد کرد که در صورت خروج 
از قرارداد و تن دادن به اغراض سیاسی سران آمریکایی وارد چه معرکه ای خواهند 
کرد و در نهایت این جمهوری اسلامی ایران نیست که از سیاسی کاری آنها متضرر 
خواهد شد، بلکه این طرف فرانسوی است که اگر به بازی تحریم های نخ نمای 

آمریکا تن دهد، باید ضرر انتخاب خود را پرداخت کند .
حالا یا باید منتظر نشست فرانسوی ها و یا دلواپسان ، کدامیک توتال را تعطیل 

می کنند و یا در انتظار پایبندی توتال به قرار و مدار خود با ایران ماند .

فرانسوی ها یا دلواپسان 

 کدام یک توتال را تعطیل می کنند؟

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: نسل پنجم تلفن 
همراه زودتر از سال 2023 تجاری نمی شود و اکنون در 

مرحله آزمایش 
محمدجواد آذری جهرمی در گفت وگو با ایرنا درباره ارایه 
خدمات نسل پنجم تلفن همراه در کشور افزود: نسل پنجم 
تلفن همراه زودتر از سال 2023 در دنیا تجاری نخواهد شد 
و امروز در مرحله آزمایش مدل های مفهومی است و امروز 
دستگاه یک گیرنده نسل پنجم، در اندازه یک »فرغون« 

باربری است.
وی خاطر کرد: یعنی دستگاه نسل پنجم تلفن همراه یک 
دستگاه تجاری نیست و فقط یک مدل مفهومی است و این 
مدل را برای نخستین بار در ایران نمایش داده شده و معنی 
آن این است که تا کاربرد تجاری نسل پنجم زمان بسیاری 

طول خواهد کشید.
به گزارش ایرنا، شهریورماه امسال آذری جهرمی در آیین 
رونمایی از نسل پنجم تلفن همراه که اپراتور دوم تلفن همراه 
کشور آن را برگزار کرده بود، از اجرایی شدن آن طرح تا پایان 

برنامه ششم توسعه خبر داد.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات درباره اینکه آیا خود از 
اپلیکیشن های ایرانی استفاده می کند نیز اظهار داشت: بله؛ 
من از برنامه های حمل و نقل، پیام رسان ها و ابزارهای ایرانی 
بنا به نیازهای روز که پیشنهاد می شود، استفاده می کنم و 
می بینم که چگونه پیشرفت ها در این زمینه اتفاق می افتد 

و این پیشرفت ها را خوب می دانم.
وی تصریح کرد: امروز 23 هزار گروه برنامه نویس فارسی 
زبان و ایرانی در بازار اندروید ایران در حال تولید محصول 
هستند و هر کدام برای خود بازارس دارند؛ حدود ۱30 تا 
۱40 هزار نفر در این زمینه فعالیت و کار می کنند که باید 

به این گروه ها بها داد.
آذری جهرمی خاطر نشان کرد: متاسفانه هرکدام می 
خواهند که یک گپی را شروع کنند، عده ای از کسب و 
بحث  و  کنند  می  مقاومت  آنها  برابر  در  سنتی  کارهای 
»وامصیبتا« از سوی آنها بالا می رود و تجارت برخی دیگر 
بهم می خورد، یا سهم آنها کم می شود که با این وضعیت 

نمی شود کار کرد و انتظار داشت که پیشرفت در کشور رخ 
دهد. وی ادامه داد: فرهنگ مردم هم در این حوزه بسیار 
موثر است، برخی مواقع ما بسته های حمایتی از این شرکت 
های کسب و کار جدید در نظر می گیریم که دیگران به آن 
اعتراض می کنند ولی باید از این شرکت ها حمایت کرد و 
نمی شود شعار اشتغال و تولید بومی داد ولی از آنها حمایت 
نکنیم. وزیر ارتباطات در عین حال گفت: البته باید دغدغه 
های مردم را نیز در نظر گرفت و نگرانی آنها بیشتر درباره 
این است که اطلاعات شخصی مورد دستبرد قرار گیرد که 
این مسئله نیز باید حل شود و دستگاه قضایی و دولت در 
این زمینه حساس باشندو این فعالیت ها چارچوب دار شود.

وزیر ارتباطات اظهار داشت: مردم نیز باید اطمینان داشته 
این خدمات می شوند،  از  استفاده  وارد  وقتی  که  باشند 
اطلاعات آنها محفوظ است، ضمن اینکه مردم بدانند که اگر 
از برنامه های داخلی استفاده کنند باعث اشتغال زایی جوان 

کشور می شوند.
آذری جهرمی درباره مطالعه و توجه به پیام های مخاطبان 

پست های قرار داده شده توسط وی در فضای مجازی نیز 
گفت: من بیشتر این پیام ها می خوانم، ولی باید برخی از 
پیام ها را پاسخ داد، برخی دیگر از پیام ها توسط مخاطبان 
جواب داده می شود و لزومی ندارد که به دیگر پیام ها همان 

لحظه پاسخ داد.
البته مطالب و حضور من در فضای  وی تصریح کرد: 
مجازی برای اطلاع رسانی یک طرفه نیست و ما به عنوان 
مسئول در حاکمیت باید در بین مردم باشیم، دغدغه های 
آنها بشنویم و مد نظر قرار دهیم، چون رضایت خداوند در 
رضایت مردم است و می خواهیم خدمت کنیم، پس باید از 

نظرات آنها باخبر باشیم.
آذری جهرمی ادامه داد: شاید نتوانیم در جمع همه مردم 
را  آنها  توانیم صداهای  برویم ولی در فضای مجازی می 
بشنویم؛ برخی از حرف هایی که مطرح می شود، سلیقه 

اشخاص است ولی می توان نظرات مردم را نظر گرفت.
وزیر ارتباطات برخی از نظرات مردمی را نیز ناشی از نبود 

اطلاع آنها و برخی را نیز شیطنت ارزیابی کرد.

رئیس اتاق بازرگانی ایران با تاکید بر اینکه دیوار تحریم  
شکسته شده و بازگشتی برای آن متصور نیست، گفت: اروپا 
حساب خود را از آمریکا جدا کرده؛ اگرچه حتی اگر برگردد، 

بخش خصوصی کارآموخته شده است. 
بازگشت  به  شخصا  اینکه  بیان  با  شافعی  غلامحسین 
دیوار  گفت:  ندارم،  اعتقادی  ایران،  اقتصاد  به  تحریم ها 
تحریم ها دیگر شکسته شده است و اکنون موضع گیری 
کشورهای اروپایی نیز، این را به خوبی اثبات می کند؛ بنابراین 
به نظر می رسد که برگشت تحریم دیگر عملیاتی نیست؛ به 
خصوص اینکه حتی اگر تحریم هم برگردد، اوضاع دیگر به 

روال قبل نخواهد بود.
ایران  بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی  اتاق  رئیس 
افزود: بخش خصوصی اکنون، راهکار خود را برای دور زدن 
تحریم آموخته و اکنون نیز همه ارتباطاتی که لازم بوده را به 
دست آورده است؛ بنابراین بخش خصوصی در شرایط سخت 
نیز، توانسته است کار خود را جلو برد؛ به این معنا که حتی 
در زمان تحریم های سخت دوره گذشته نیز، محدودیت های 
جدی نتوانست بخش خصوصی را در اقتصاد خارجی و تعامل 
با دنیا تعطیل کند؛ اگرچه کمی هزینه را بالا برد؛ در غیر 

این صورت این بخش به کار خود ادامه داد و حتی تجارت 
خارجی و صادرات با رشد خوبی همراه بود.

وی با اشاره به شرایط فعلی ایران در حوزه بین الملل به 
خصوص همزمان با تهدیدات ترامپ علیه ایران و حمایت 
اروپایی ها گفت: در مورد صحبت های اخیر ترامپ، اگرچه 
همه تصور می کردند که این رئیس جمهور می تواند دنیا را 
تغییر دهد، اما تنها کسی که از وی، پشتیبانی کرد، رژیم 
صهیونیستی بود؛ در حالیکه تمام کشورهای طرف معامله 
ایران به خصوص اروپایی ها و حتی کشورهای آسیایی، موضع 
مثبتی نسبت به آن نداشتند و همگی به دنبال کار کردن 
با ایران بودند و برخی ها اذعان کردند که با همکاری خود با 
ایران ادامه خواهند داد و حتی بیشتر از گذشته، کار را پیش 

خواهند برد.
شافعی معتقد است که صحبت های ترامپ، خیلی طرفدار 
و پشتیبانی ندارد و به همین دلیل، ایران باید با قوت و قدرت 
ارتباطات خود را ادامه دهد؛ همانطور که شاهد این هستیم 
که روز به روز نیز، گشایش ها برای ارتباطات خارجی بیشتر 
می شود و تصور من بر این است که آینده بدی در ارتباطات 
با تجارت خارجی و کشورهای خارجی نخواهیم داشت؛ ولی 

باید تلاش کنیم که به هر شیوه ای که هست، موضع قدرت 
داخلی را در این ارتباط بالا بریم و بخش تولید خود را تقویت 
نماییم؛ به این معنا که نوسازی بخش تولید را به عنوان 
یکی از مسائل بسیار مهم در نظر گرفت؛ به خصوص اینکه 
شاخه های دانش بنیان و استارتاپ ها در حقیقت می توانند 
وضع ایران را نسبت به گذشته متفاوت کنند؛ پس راهی 
نداریم که با قدرت و قوت پیش برویم و امیدوار باشیم که راه 

برای ما گشوده است.
وی در پاسخ به این سوال که چرا اروپایی ها به این نتیجه 
رسیده اند که حساب خود را از آمریکا جدا کنند، گفت: به هر 
صورت منطق درستی در رفتار و گفتار امریکا وجود ندارد و 
به نظر من امریکا و اقتصاد امریکا نیز از این موضوع صدمه 
خواهد دید و آنها بیش از ما زیان خواهند کرد؛ چراکه تمامی 
کشورهای اروپایی بر اساس یک منطق درست حرف خود 
را مطرح می کنند و این نشان دهنده آن است که منطق و 
اصولی بر حرف های رئیس جمهور آمریکا حاکم نیست و 
منافع کشورهای اروپایی و آسیایی در این است که از نظر 
اقتصادی، ارتباطات خود را با کشور قدرتمندی مثل ایران 

افزایش دهند.

 مدیر اداره صادرات بانک مرکزی گفت: راه اندازی »سامانه معاملات الکترونیکی 
ارز« فرآیندهای یکسان سازی نرخ ارز را تسریع می کند و بستری برای تحقق این 

هدف محسوب می شود. 
به گزارش ایرنا، درگاه اینترنتی معاملات ارزی در سیستم بانکی ایران با هدف 
تعمیق معاملات ارزی در بازار بین بانکی ارز، افزایش کارایی و سرعت تامین مالی، 

ایجاد ثبات در بازار ارز کشور هفتم آبان ماه جاری به بهره برداری رسید.
با اجرای این سامانه، بانک های کشور می توانند در »سامانه معاملات الکترونیکی 
)ETS(« یا »رویترز داخلی« نسبت به انجام معاملات ارزی طی روزهای کاری بانکی 

با یکدیگر و با بانک مرکزی اقدام کنند.
»صمد کریمی در گفت و گو با ایرنا، درباره ویژگی های این سامانه و دستاوردهای 
آن برای مدیریت نظام ارزی کشور اظهار داشت: این سامانه با هدف اجرایی کردن 
شرح خدمات پروژه ایجاد »درگاه اینترنتی معاملات ارزی در سیستم بانکی ایران«، 
با هدف تعمیق معاملات ارزی در بازار بین بانکی ارز، افزایش کارایی معاملات ارزی 
و سرعت عملیات ارزی در تأمین مالی تجارت و پروژه ها و ارتقای خزانه اطلاعاتی از 

معاملات ارزی در بازار بین بانکی ارز کشور راه اندازی شد. 
وی اظهار داشت: بانک ها با عملیاتی شدن رسمی معاملات در سامانه مزبور 
می توانند نسبت به تامین کسری منابع ارزی خود از این بازار اقدام کنند؛ به طور مثال 
بانک های کشور با وضعیت ارزی مثبت، می توانند به سرعت در این بازار، وضعیت 

خود را تعدیل کرده و ریسک بازار )ارز( خود را مدیریت کنند.
وی با بیان اینکه در چارچوب سامانه مزبور مدیریت بهتر ریسک نقدینگی نیز 
امکان پذیر است، تاکید کرد: این بازار همچنین این امکان را فراهم می کند که 
صادرکنندگان کالا و خدمات، سرمایه گذاران خارجی و اشخاص حقیقی و حقوقی 
فعال در بخش واقعی و مالی اقتصاد دارای دارایی ارزی بتوانند از طریق بانک های 
عامل )کارگزار ارزی( منابع ارزی خود را در بازار بین بانکی ارز به نرخ بازار )آزاد( به 

فروش رسانده و تبدیل به ریال کنند.
** یکسان سازی ارز سرعت می گیرد

خبرنگار ایرنا سوال کرد: گفته شده که راه اندازی این سامانه مقدمه ای برای 
حرکت به سمت نظام شناور مدیریت شده و یکسان سازی نرخ ارز است؛ این سامانه 
چه قابلیت هایی را در اختیار مدیران ارزی کشور قرار می دهد تا بتوان یکسان سازی 

ارز را اجرایی کرد.
بانک مرکزی در پاسخ گفت: راه اندازی »سامانه معاملات  اداره صادرات  مدیر 
الکترونیکی ارز« فرآیندهای یکسان سازی را تسریع می کند و بستری برای تحقق 

هدف مزبور محسوب می شود.
وی تصریح کرد: با توجه به تدریجی بودن سیاست یکسان سازی نرخ ارز، در این 
راستا بانک مرکزی اقدامات لازم را انجام داده است که می توان به ابلاغ »دستورالعمل 
و ضوابط اجرایی خرید و فروش ارز به نرخ بازار )آزاد(« در مردادماه سال ۱39۵ اشاره 
کرد. کریمی گفت: بدیهی است یکی از اقدامات تکمیلی در این راستا، راه اندازی 
»سامانه معاملات الکترونیکی ارز« در قالب پروژه  موصوف است که دستیابی به اهداف 
بانک مرکزی جهت یکسان سازی نرخ ارز را تسریع می کند. به طور کلی این سامانه با 
تعمیق معاملات نقد در بازار بین بانکی ارز و هدایت عملیات ارزی به سیستم بانکی 

کشور یکی از ابزارهای تحقق هدف یکسان سازی نرخ ارز است.
** شرح وظایف سامانه معاملات الکترونیکی ارز

کریمی درباره شرح وظایف این سامانه الکترونیکی ارزی به ایرنا توضیح داد: سامانه 
معاملات الکترونیکی ارز )ETS( در گام نخست، معاملات ارز به ریال، ارز به ارز، خرید 
و فروش ارز صادرکنندگان غیر نفتی، سرمایه گذاران و شرکت های خارجی، حراج 

ارز را دنبال می کند. 
وی تاکید کرد: البته در فازهای بعدی در صورت یکسان سازی نرخ ارز معاملات 
*فوروارد،* آپشن و *سوآپ ارزی نیز در آن انجام خواهد پذیرفت، اما در ابتدا باید 

معاملات نقد در بازار مزبور تقویت و تعمیق شود. 
مدیر اداره صادرات بانک مرکزی گفت: در هر دو حالت تامین نقدینگی ارزی بانک 
های عضو بازار بین بانکی ارز به نحو بهتری انجام خواهد پذیرفت. یکی از مزایای 
این سامانه این است که بانک ها نقش کارگزار را جهت خرید ارز صادرکنندگان، 
سرمایه گذاران خارجی و شرکت ها خواهند داشت، به طوری که بانک ها حساب های 
به  را  ارز  نیز  به صادرکنندگان معرفی کرده و صادرکنندگان  را  کارگزاری خود 
حساب های فوق الذکر واریز می کنند، متعاقباً بانک ها نسبت به فروش ارز آنان در بازار 

بین بانکی ارز اقدام می کنند. 
کریمی ادامه داد: همچنین اگر بانک ها در این بازار منابع ریالی کافی برای خرید 
ارز نداشته باشند، می توانند ارز را به بانک مرکزی بفروشند. به عبارت دیگر مکانیزم 
مزبور، تأمین مالی ریالی را برای بنگاه های اقتصادی در ایران تسهیل کرده و عملیات 
ارزی صادرکنندگان را به سیستم بانکی هدایت می کند و به دلیل ریسک های مالی 
و غیر مالی پایین تر در مقایسه با شبکه صرافی های مجاز و همچنین کشف قیمت، 
انگیزه بیشتری را به فعالان اقتصادی جهت انجام عملیات خود در این سیستم 

می دهد.
**تقویت فعالیت های ارزی بانک ها

مدیر اداره صادرات بانک مرکزی درباره تقویت حضور بانک ها در نظام ارزی کشور 
و بازگرداندن امور تجاری از شبکه صرافی ها به نظام بانکی با بهره گیری از این سامانه 
اظهار داشت: باتوجه به ویژگی هایی که در این سامانه پیش بینی شده است، بانک 
های کشور از طریق آن و در تعامل با بانک مرکزی می توانند نسبت به مدیریت بهینه 

منابع و مصارف ارزی خود اقدام کنند.
وی تاکید کرد: به عبارت دیگر حضور بانک ها در این بازار به تعمیق بازار مزبور و 
انجام معاملات ارزی در اتاق معاملات الکترونیکی )ETS( با سرعت بالاتر و مدیریت 

بهینه منابع و مصارف ارزی کشور منجر خواهد شد. 

وزیر ارتباطات: 

نسل پنجم تلفن همراه زودتر از سال 2023 تجاری نمی شود 

رئیس اتاق بازرگانی ایران :

تحریم ها دیگر برنمی گردد

مدیر اداره صادرات بانک مرکزی:

سامانه معاملات الکترونیکی ارز بستر اجرای یکسان سازی ارز است



ورزشی44

 سیاه جامگان 0 ـ استقلال 0؛

 آبی های قدرنشناس
استقلال با وجود انجام یک نمایش امیدوارکننده و برتر در خانه حریف مقابل 
درخشش کرمی دروازه بان حریف کم آورد تا در عین شایستگی موفق به پیروزی 

در این بازی نشود.
 استقلالی ها که تا لحظات پایانی دروازه حریف را زیرفشار گذاشته بودند در 
نهایت موفق به گلزنی نشدند که در این بین سهم دو مهاجم اصلی آبی پوشان 
بیش از سایر بازیکنان بود. استقلال با این تساوی ۱3 امتیازی شد و در رتبه 

یازدهم جدول قرار گرفت.

سپیدرود 1 ـ ذوب آهن 2؛ 

شادی در سرزمین مادری
با گل لحظات پایانی دانیال  ناکامی  تیم فوتبال ذوب آهن بعد از ۵ هفته 

اسماعیلی فر 3 امتیاز شیرین از رشت به خانه برد.
 ذوب آهن در ابتدا در این بازی توسط علی حمام)67( به گل رسید اما میثم 
فردوسی با یک ضربه تماشایی بازی را به تساوی کشاند با این حال اصفهانی ها 
در دقیقه )2+90( بازی را به سود خود تمام کردند تا بهت و حیرت بر چهره علی 

نظرمحمدی بنشیند.

نفت 0- سایپا 1؛

 دایی از درخشان انتقام گرفت
نارنجی پوشان توانستند با تنها گلی که در نیمه دوم به ثمر رساندند بر حریف 

خود غلبه کنند. بردی که برای علی دایی در یک نبرد انتقامی به دست آمد.
تیم سایپا که در نیمه اول نتوانست خود را به دروازه حریف برساند در نهایت در 
نیمه دوم تیر خلاص را زد و با گل ترابی از حریف خود پیش افتاد. در طرف مقابل 
نیز نفتی ها موفق نشدند راه دروازه سایپا را پیدا کنند تا در نهایت با همین یک 

گل بازی را به حریف واگذار کنند.

فولاد 1 - پارس جم 0؛

 فولاد شگفتی سازان را شکست داد
فولاد خوزستان موفق شد با تک گل فرشاد جانفزا برابر پارس جنوبی جم به 
پیروزی برسد. فولاد خوزستان و پارس جنوبی جم از ساعت ۱6:30 به مصاف هم 
رفتند که در نهایت فولاد موفق شد با تک گل فرشاد جانفزا روی پاس زهیوی در 
دقیقه 33 به پیروزی برسد. فولاد با این برد، رقابت در صدر جدول را فشرده تر 

کرد و البته خودش به رده چهارم صعود کرد.

پرسپولیس 0 - پدیده 0

تحت تاثیر اختلافات
پرسپولیس نیز همانند استقلال مقابل دیگر نماینده مشهدی لیگ با تساوی 
بدون گل به کار خود برابر پدیده پایان داد تا از دستیابی به صدر ناکام بماند.  
شاگردان برانکو ایوانکوویچ که بعد از سه برد پیاپی امیدوار بودند با پیروزی مقابل 
پدیده مشهد به صدر جدول با یک بازی کمتر دست یابند، اکنون باید جنگ 
صدرنشینی را در جم و مقابل پارس جنوبی پشت سر بگذارند. در دیداری که 
پرسپولیس علیرغم حملات پردامنه شانس بزرگی برای دستیابی به دروازه پدیده 
نداشت، محمد قاضی آخرین شانس خود را روی ضربه ایستگاهی برای پیروزی 
پدیده امتحان کرد که آن نیز حاصلی نداشت و جنگ مدعیان با تساوی خاتمه 

یافت.

سپاهان - تراکتور؛ 

بازی تماشایی روز در نقش جهان
سپاهان و تراکتورسازی هنوز نتوانسته اند در این فصل توقعات هواداران خود را 

برطرف کنند و در جایگاهی دور از انتظار در جدول به سر می برند.
 سپاهان و تراکتورسازی عصر روز دوشنبه درحالی به مصاف هم می روند که 
دو تیم هفته هاست طعم برد را نچشیده اند و برای جلب حمایت هواداران خود 
و سر و سامان بخشیدن به جایگاه شان در جدول محکوم به کسب سه امتیاز 
هستند.  دو تیم تا کنون ۱8 بار در لیگ برتر به مصاف هم رفتند که ۵ بازی 
به سود تراکتورسازی به اتمام رسیده و 9 بازی هم به سود سپاهان رقم خورده 
و 4 بازی نیز به تساوی منجر شده است.  هر دو بازی فصل گذشته 2 تیم در 
تبریز و اصفهان به سود سپاهان به اتمام رسیده است. جالب است بدانید احسان 
حاج صفی در تقابل های تراکتورسازی و سپاهان 3 گل به ثمر رسانده که هر 
3 با پیراهن سپاهان بوده،  او یک بار دروازه تراکتورسازی را گشوده و 2 بار نیز 
سابقه گل به خودی را داشته است.  مهدی شریفی نیز که سابقه حضور در دو 
تیم را دارد، یک گل برای سپاهان و یک گل برای تراکتورسازی به ثمر رسانده 
است. اما پایان خدمت سربازی شریفی و عدم حضور او در ترکیب تراکتورسازی 

مهمترین سوژه این بازی است.

رضایی:

 جام جهانی برای ما خامه روی کیک است
کاوه رضایی می گوید الگویش در فوتبال مهاجم پیشین آرسنال است و در مورد 

انگیره بالای تیم ملی ایران برای حضور در جام جهانی 20۱8 سخن گفت.
کاوه رضایی که در ۱4 بازی از رقابت های فصل جاری ژوپیلرلیگ بلژیک 6 گل 
 »RTBF« برای تیم فوتبال شارلوا به ثمر رسانده، در گفت وگو با شبکه رادیویی
بلژیک در مورد حضورش در این لیگ گفت: ترک ایران به نوعی ریسک بود، 
اما در کنار این مهم است که حتی در لیگ کشور خودتان چه زمانی اقدام به 
تغییر باشگاه تان کنید. من بدون درنگ به پیشنهاد شارلوا پاسخ مثبت دادم و به 
این پیشنهاد حتی برای بار دوم فکر نکردم. من به اینجا آمدم تا از بازی کردن 
لذت ببرم، باعث رشد تیم شوم و خودم هم در کنارش پیشرفت کنم. نیکولاس 
پنتو، دروازه بان 36 ساله شارلوا هم در تمجید از هم تیمی ایرانی خود هم اظهار 
داشت: کاوه رضایی مهاجمی کامل است. ما در تمرینات هم می بینیم که او 
چطور بدنش را آماده می کند، دوندگی بالایی دارد و چگونه در کارهای دفاعی 
هم شرکت می کند. رضایی بازیکن خیلی ارزشمندی برای ماست. کاوه رضایی 
در پاسخ به این پرسش که »الگویت در فوتبال چه کسی است؟«، خاطرنشان 
کرد: تیری آنری. زمانی که جوانتر بودم فیلم بازی ها و گلزنی های او به خصوص 
در تیم آرسنال را در یوتیوب می دیدم. پی یر یِوس هندریکس، مدیرعامل باشگاه 
شارلوا هم گفت: به خدمت گرفت کاوه رضایی آسان نبود چون باید منتظر 
می ماندیم تا قرارداد او با استقلال به پایان برسد چون اگر می خواستیم رضایی 
را زودتر به خدمت بگیریم قیمت به خدمت گرفتن او برای ما بالاتر تمام می شد. 
کاوه در صورتی که در ایران می ماند می توانست رقم بیشتری دریافت کند، اما 
او انتخاب ورزشی کرد چون می خواست شانس خود را در اروپا امتحان کند و 
بازی در جام جهانی روسیه را مدنظر داشت. مهاجم ایرانی شارلوا یادآور شد: من 
در تمامی رده های سنی برای ایران بازی کرده ام و با گروه خاصی از بازیکنان با 
هم بزرگ شده ام. جام جهانی برای ما همانند خامه و تزئینات روی کیک است. ما 
روحیه بالایی برای جام جهانی داریم و هر چیزی در این رقابت  ها ممکن است و 

این جادوی فوتبال است.

 برانکو: می دانستیم شرایط مان
 بحرانی می شود
بیرانوند را جریمه می کنیم

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس پیش بینی می کرده تیمش 
بازی سختی مقابل پدیده دارد.

برانکو ایوانکوویچ در نشست خبری بعد از دیدار تیم های 
پرسپولیس و پدیده مشهد اظهار داشت: می دانستیم بازی 
خیلی سختی مقابل پدیده داریم. این همان چیزی بود که 
انتظارش را داشتم و در نشست خبری هم گفتم. حریف ما 
نشان داد که چرا در رده های بالایی جدول قرار دارد. باید از 
هواداران مان هم تشکر کنم، اما نمی توانم از بازیکنانم گله 

داشته باشم.
این غیرمنطقی است که مقابل تیمی چون پدیده 10 

شانس گل پیدا کنیم
وی افزود: این غیرمنطقی است که مقابل چنین حریفی 
۱0 شانس گل پیدا کنیم، اما از چهار پنج فرصتی هم که 
به دست آوردیم باید سه چهار گل می زدیم. از یک طرف 
هم خوب است که در این بازی نباختیم، چون معمولاً در 
چنین فشاری تمرکز از دست می رود و منجر به دریافت 

گل می شود.
می دانستیم بعد از 20 روز تعطیلی لیگ تیم ما 

بحران زده می شود
برانکو خاطر نشان کرد: از طرفی هم می توانیم از بازی 
راضی باشیم که حریف موقعیت گلی روی دروازه ما ایجاد 
نکرد و شاید تنها موقعیت آنها ضربه ایستگاهی دقیقه آخر 
بود. طبیعی است ناراحتم که نبردیم و این را می دانستیم 
بعد از 20 روز تعطیلی لیگ تیم ما بحران زده می شود. سری 
سختی از بازی ها در انتظار ماست، اما نشان دادیم که آماده 
هستیم. انتظار داریم که بعد از این تمرکز بیشتری داشته 

باشیم و موقعیت ها را تبدیل به گل کنیم.
از بازیکنانم ناراضی نیستم

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس در خصوص اینکه چرا 
تیمش موقعیت زیادی نداشت و علت تساوی چه بود، اظهار 
داشت: گفتم که تیم پدیده چه تیم خوبی است. من از 

بازیکنانم ناراضی نیستم و باید به تیم حریف تبریک بگویم 
که بازی خوبی کرد و در نهایت به یک تساوی رسید. در 
این طور بازی ها مهم است که موقعیت اول و دوم را تبدیل به 
گل کنید که این کار انجام نشد و بعد سخت و سخت تر شد. 
همان نتیجه مساوی هر چقدر ادامه دار باشد، باعث می شود 
حریف انگیزه بگیرد و با قدرت بیشتری به بازی ادامه بدهد.

بیرانوند بازیکن پرسپولیس و البته حرفه ای
برانکو در خصوص حرکت زشت علیرضا بیرانوند در نیمه 
دوم که خطاب به هواداران از آنها خواست سکوت کنند، 
گفت: من نمی دانم حرکت او چه بود! نمی دانم اصلًا مشکل 
چیست. بیرانوند بازیکن پرسپولیس است و با این تیم کار 
کرده. او حرفه ای است و من واقعاً اطلاع ندارم او به سربازی 

می رود یا نه!
دلیل چالش بیرانوند با هواداران را نمی دانم

وی در خصوص اینکه موضوع سربازی نیست و هواداران 
نه علیه او شعاری دادند نه چیزی و فقط هواداران عابدزاده 
را تشویق کردند که او به هواداران گفت که سکوت کنند، 
گفت: من این حرکت را ندیدم، اما همه چیز ما برای هواداران 
است و برای آنها بازی می کنیم. با این حال بازیکن هم انتظار 
حمایت دارد، چون بازیکنان پرسپولیس همه تلاش خود را 
می کنند و از وجود خود مایه می گذارند. آنها با تمام عشق 
و انگیزه خود برای پرسپولیس بازی می کنند. حالا نمی دانم 
او چه مصاحبه ای کرده که باعث چالش او با هواداران شده 

است.
بیرانوند به من گفت می خواهد در پرسپولیس بماند

سرمربی پرسپولیس در واکنش به این مسئله که بیرانوند 
پس از مصاحبه خود مبنی بر اینکه آینده خودش مهم تر 
است و می خواهد به سربازی برود که همین مسئله باعث 
این ماجرا  از  واقعاً  عصبانیت هواداران شده است، گفت: 
چیزی نمی دانم و از این مسئله بی خبرم. بیرانوند دوباره با 
من صحبت و اعلام کرد که می خواهد در پرسپولیس بماند 

و دیگر نمی دانم سایر مسائل چیست.
حرکت زشت بیرانوند را ببینم او را جریمه می کنم

برانکو در پاسخ به این سؤال که اگر فیلم بازی را دوباره 
ببیند و متوجه حرکت زشت بیرانوند شود چه برخوردی با او 

خواهد داشت، تصریح کرد: قطعاً جریمه خواهد شد.
وی درباره اینکه چرا پرسپولیس در مواقعی که بازی گره 
می خورد پلن B )برنامه دوم( ندارد، گفت: نمی دانم منظور 

شما از برنامه دوم چیست!
زمانی که انصاری از بازی خارج شد، شرایط مان 

تغییر کرد
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس در واکنش به این مسئله 
که او می توانست در دقایق پایانی بازی سیستم تیمش را 
به 2-4-4 لوزی تغییر بدهد، اظهار داشت: بله، اما زمانی که 

انصاری از بازی خارج شد، شرایط مان تغییر کرد.
نمی توان به یک باره همه چیز را تغییر داد

برانکو در پاسخ به این سؤال که در زمان مشکل خوردن 
پرسپولیس در بازی، آیا او فقط به تغییر بازیکن بسنده می کند 
یا تاکتیک تیمش را هم تغییر می دهد، اظهار داشت: ما در 
۱0 دقیقه آخر روش بازی مان را هم تغییر دادیم. نمی توان 
به یک باره همه چیز را تغییر داد. من می توانستم ماهینی را 
به بازی بیاوردم، اما شرایط تغییری نمی کرد. من علوان زاده را 
به بازی فرستادم که ریسک بیشتری کنیم و علیپور و امیری 
مهاجم شدند. همیشه آن طور که شما می خواهید نمی شود 
و من از بازیکنانم گله ای ندارم، چون آنها تلاش کردند و 
9۵ دقیقه فشار آوردند. همانطور که گفتم، باید به حریف 
تبریک گفت. نه فقط برابر ما، بلکه برابر هر تیمی حریف بازی 
بسته انجام دهد، کارش سخت می شود. باید دید که چگونه 

می توان بازی بسته حریف را باز کرد.
انتقاد از بازیکنان را برای داخل خانواده مان و 

رختکن تیم می گذاریم
وی درباره اینکه محسن مسلمان مقابل پدیده پس از 

مدت ها به زمین آمد و آیا از عملکردش رضایت دارد یا نه، 
تأکید کرد: مسلمان به جای بشار رسن به بازی آمد و فکر 
می کنم همه بدانند که من راجع به فرد صحبت نمی کنم، 
چه خوب باشد، چه بد. این مسائل را برای داخل خانواده مان 
و رختکن تیم می گذاریم. طبیعتاً ما نیمکتی قوی داریم که 
می توانیم تعویض های خوب داشته باشیم. البته طارمی، 
شجاع و فرشاد نبودند، اما این وضعیت این فصل ماست که 
نیمکتی قوی داریم. درباره مصدومیت بشار رسن هم امیدوارم 
مشکل او حاد نباشد و این مسئله روی بازیکنان تأثیر نگذارد، 
هرچند بی تأثیر هم نیست. با این حال نمی خواهم این مسئله 

را بهانه ای کنم و چیزی توجیه شود.
تا انتهای فصل فقط یک تعطیلی داریم

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس در واکنش به این مسئله 
که در ادامه فصل و زمانی که فشار بازی ها و اردوهای تیم 
ملی بیشتر می شود چگونه تیمش را در کورس نگه می دارد، 
گفت: من تا جایی که می دانم، تا انتهای فصل فقط یک 

تعطیلی داریم.
ما در نیم فصل هم تعطیل نیستیم و بازی داریم

برانکو در خصوص اینکه تا پایان فصل دو تعطیلی برای تیم 
ملی وجود دارد که یکی از آنها در فروردین ماه 97 است، 
اظهار داشت: فکر نمی کنم این طور باشد که شما می گویید. 
آن تعطیلی که مربوط به فیفادی است و ما در نیم فصل هم 

تعطیل نیستیم و بازی داریم.
با وجود تساوی مقابل پدیده از تیمم راضی هستم

وی درباره اینکه چرا تیمش افُت کرده است، گفت: این 
مشکل فقط برای ما نیست و همه تیم های دنیا بعد از 
تعطیلی دچار بحران می شوند، چون تیم هایی که ملی پوش 
دارند بیشتر با مشکل روبه رو می شوند. 20 روز تیم ها بدون 
بازی بودند و با این وضعیت من از تیم راضی هستم. درست 
است بازیکنان ما می توانستند بهتر باشند، اما نمی توانم گله ای 

از آنها داشته باشم.
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آگهی ابلاغ
محکوم له:  فرزاد لطفی حسن آبادی 

محکوم علیه: ایوب منصوری و محمدحسن منصوری 
بدینوسیله به آقایان ایوب منصوری فرزند محمد حسن و محمد حسن فرزند ماشاء 
اله که مجهول المکان می باشد ابلاغ می شود طبق اجرائیه صادره از شعبه چهارم 
دادگاه حقوقی کرمانشاه در پرونده کلاسه 96099883۱0400246 به موجب دادنامه 
شماره 96099783۱0400609 محکوم اند به تنظمی سند یک واحد آپارتمان واقع 
در پلاک ثبتی شماره 6433 فرعی از ۱9 و 27 الی 29 از ۱42 و ۱43 ریال بابت اصل 
خواسته 2- پرداخت 2/249/000 ریال بابت هزینه های دادرسی و تعرفه خدمات و 
نشر آگهی و تمبر اجرا 3- پرداخت 2/3۱2/4۵0 ریال بابت نیم عشر دولتی بدیهی 
است با توجه به غیابی بودن حکم، اجرای حکم غیابی منوظ به معرفی ضامن معتبر یا 
اخذ تامین متناسب از محکوم له، یا ابلاغ واقعی اجرائیه به محکوم علیه می باشد لذا 
مفاداجرائیه صادره یک نوبت در اجرای ماده 73 آ. د. م و ماده 9 قانون اجرای احکام 
مدنی در یکی از جراید کثیر الانتشار درج می گردد تا ظرف ده روز پس از اجرای 
مفاد اجرائیه اقدام گردد. در غیر این صورت واحد اجرای احکام طبق مقررات نسبت به 

اجرای مدلول اجرائیه و وصول هزینه اجرایی اقدام خواهد نمود.
مدیر دفتر شعبه چهارم دادگاه عمومی )حقوقی( شهرستان کرمانشاه- 
فرهادی

سرمربی تیم فوتبال استقلال پس از تساوی تیمش برابر سیاه جامگان گفت: 
بازی خیلی خوبی را ارائه کردیم.

وینفرد شفر بعد از تساوی تیمش برابر سیاه جامگان گفت: بازی خیلی خوبی را 
ارائه کردیم و فرصت های گلزنی خوبی داشتیم. در نیمه اول یک گل داشتیم که 

داور به اشتباه آن را آفساید اعلام کرد.
وی درباره مشکلات تیمش در گلزنی گفت: ما فرصت های خوبی داشتیم. شاید 
اگر گل ما را درست اعلام می کردند می توانستیم به گل های بعدی هم دست پیدا 

کنیم.
سرمربی استقلال در نشست خبری بعد از بازی هم گفت: از سبک بازی که ارائه 
کردیم خوشحالم اما از ضربات آخر بازیکنانم راضی نیستم. پنج یا شش شانس ۱00 

درصد داشتیم اما به گل نرسیدیم.
وی افزود: در نیمه نخست به گل رسیدیم که به نظر داور آفساید بود، باید در 
تمرینات شاداب تر کار کنیم. همه چیز همین بود که موقعیت های گلزنی زیادی 

داشتیم اما به گل نرسیدم.
شفر تاکید کرد: خوشحالم که روزبه مصدوم نشد، خطایی روی چشمی انجام شد 
که نگران شدم. حتی ممکن است جام جهانی را از دست بدهد. یک خطای شدید 

هم روی قائدی صورت گرفت که سلامتش را مورد خطر قرار داد.
شفر تصریح کرد: در طول 90 دقیقه حاکم میدان بودیم ولی به برتری نرسیدیم.

سرمربی استقلال در خصوص مشکل تیمش در امر گلزنی تصریح کرد: سجاد 
در نیمه نخست یک موقعیت تک به تک داشت اما گل نزدیم. در نیمه دوم هم جابر 
موقعیتی فوق العاده داشت اما به گل نرسیدیم. باید محکم تر و دقیق تر باشیم تا به 
گل برسیم.وی افزود: آن چه در تمرینات باید رویش کار کنیم، این است که باید با 
تمرکز و دقت کامل کار کنیم. در بازی با نفت هم که پیروز شدیم بازی را در اختیار 

داشتیم. بازیکنان در نیمه دوم بهتر کار کردند.
سرمربی استقلال در پاسخ به این سوال که آیا همچون منصوریان معتقد است 

که قائدی بازیکن 90 دقیقه ای نیست، گفت: باید ببینیم.

شفر: از ضربات آخر بازیکنانم راضی نیستم

دروازه بان پرسپولیس در واکنش به شعار بی وقفه هواداران 
و تشویق احمدرضا عابدزاده و بوژیدار رادوشویچ واکنش های 

عجیبی نشان داد.
در حالی که پیش بینی میشد که امشب جو ورزشگاه علیه 
بیرانوند باشد و برخی از بازیکنان تیم پرسپولیس، در حمایت 
از او و برای آرام کردن جو پست هایی منتشر کرده بودند 
اما سرانجام، پرسپولیسی ها علیه دروازبان تیمشان شعارهایی 

سر دادند.
داستان از زمانی شروع شد که او برای گرم کردن وارد زمین 
شد اما برخلاف همیشه، صدای هیچ تشویقی به گوش نرسید 
و تماشاگران با بی توجهی تمرین دروازبانشان را تماشا کردند. 

حتی از برخی سکوها صدای هوکردن و تشویق رادوشویچ به 
گوش رسید.

احمدرضا  پرسپولیس  هواداران  دوم  نیمه  اواسط  در  اما 
عابدزاده را هم تشویق کردند و بعضا شعارهایی علیه علیرضا 
بیرانوند سردادند تا او پس از مهار یک شوت در دو مرحله، 
انگشت خود را به نشانه سکوت، مقابل دهانش قرارداد و به 

نوعی هواداران تیمش را تشویق به سکوت کرد.
اما این تنها حرکت عجیب و جنجالی دروازه بان ملی پوش 
پرسپولیس نبود و او در پایان مسابقه زمانی که قصد رفتن به 
سمت تونل ورزشگاه را داشت در حالی که با سرعت می دوید 
خطاب به طرفدارانی که روبه روی جایگاه را پر می کنند، 

دوباره هیس نشان داد تا جلوتر از بازی پرسپولیس در صدر 
اخبار قرار بگیرد.

بیرانوند که در تیم ملی پیراهن شماره یک را به تن دارد، به 
نظر به دلیل حرف های بعد از بازی سایپا مورد غضب هواداران 
واقع شده اگرچه وقتی سرمربی تیم او را برای حراست از 
دروازه  انتخاب می کند، این شعارهای هماهنگ شده خیلی 
هم درست نیست. البته فوتبال ورزش چالش و اتفاقاتی از 
این دست است و بیرانوند به عنوان شماره یک پرسپولیس 
و تیم ملی باید ذهنی بزرگتر و روحیه ای به مراتب قوی تر 
داشته باشد که چنین حرکت عجیب و تندی را علیه هواداران 

تیمش انجام بدهد.

 شماره یک طاقت نیاورد

بیرانوند خطاب به معترضین: هیس!

سرمربی تیم فوتبال پارس جنوبی جم 
می گوید که با وجود باخت به فولاد، به 

تیم خودش می بالد.
بعد  در نشست خبری  تارتار  مهدی 
از بازی تیمش مقابل فولاد خوزستان 
گفت: به تیم فولاد تبریک می گویم که 
آورد.  دست  به  را  ارزشمندی  پیروزی 
به تیم خود هم می بالم زیرا زمانی که 
ما به فولاد می بازیم این تیم به اندازه 
یک قهرمانی شادی می کند. این نشان 
شکل  شخصیتش  ما  تیم  که  می دهد 
گرفته است. به تیم مان خسته نباشید می گویم اما از آن ها راضی نبودم. به هر 
حال فوتبال باخت هم دارد. تارتار اضافه کرد: یکی دو بازیکن ما خوب نبودند اما 
موقعیت های ما خیلی بهتر از فولاد بود. بعد از گل نیز شاهد بازی یک طرفه ای 
بودیم اما باید اعتراف کنم که فولاد هم زحمت کشید و برای موفقیت در این 
بازی تلاش کرد. ما از شانس های زیادی برخوردار بودیم اما نتوانستیم از آن ها 
استفاده کنیم و گلی به ثمر برسانیم. در فوتبال هر که از موقعیت هایش بهتر 
استفاده کند برنده می شود و شکست ما مصداق همین حرف است زیرا این 

نخستین بازی بود که از باز کردن دروازه حریف عاجز ماندیم.
سرمربی پارس جنوبی درباره دیدار هفته آتی تیمش برابر پرسپولیس گفت: 
بازی با پرسپولیس بسیار سنگین است. البته ما حمایت هواداران مان را در آن 
دیدار خواهیم داشت. امیدواریم در دیدار با پرسپولیس بتوانیم شکست مقابل 
فولاد را جبران کنیم. او درباره نخستین شکستش در لیگ هفدهم هم گفت: 
شکست در فوتبال هست. باید فیلم باخت خود را بررسی کنیم تا در بازی های 

آینده نقاط ضعف خود را پوشش دهیم و به پیروزی دست پیدا کنیم.

تارتار: به تیمم می بالم
به  تراکتورسازی  برابر  پیروزی  می گوید  سپاهان  فوتبال  تیم  سرمربی 

هواداران این تیم تعلق دارد.
زلاتکو کرانچار سرمربی تیم فوتبال سپاهان در نشست خبری پس از برتری 
سه گله تیمش برابر تراکتورسازی حضور یافت و اظهار کرد: بازی رو به جلویی 
انجام دادیم. تیم ما برخلاف دیدارهای قبلی توانست مزد حملاتی را که انجام 
می دهد بگیرد و سه گل به تراکتورسازی بزند. در این بازی مهاجمانمان به 

خوبی عمل کردند.
او اضافه کرد: برخلاف بازی های قبلی مزد زحماتمان گرفتیم. تا دقیقه 
شش، بازی دست تراکتورسازی بود اما بعد از به ثمر رسید گل بازی دست ما 
افتاد و توانستیم بازی را در اختیار بگیریم. به تراکتورسازی تبریک می گویم 
اما کاش هوادارنمان در این بازی بودند تا شادی این سه امتیاز را با آن ها 

تقسیم می کردیم.
کرانچار گفت: قطعا سطح کیفی بازی تیم مان، ما را موظف می کند در 
بازی های بعد از این سطح پایین  نیاییم. امیدوارم که همین طور ادامه دهیم. 

اگر این روند ادامه نداشته باشد، ارزش پیروزی ما از دست خواهد رفت.
او درباره نبود تماشاگران و جو به وجود آمده گفت: البته من عرض می کنم 
که شما باید این سوال را از بازیکنان بپرسید. من به عنوان یک مربی و یک 
بازیکن پیشکسوت می توانم بگویم که اگر هوادار نباشد، روح در بازی نیست. 

قطعا حضور هواداران در عملکرد بازیکنان تاثیرگذار است.
او در پاسخ به این سوال که آیا تیم تراکتورسازی ضعیف عمل کرد یا تیم 
شما خیلی خوب بود؟ گفت: به نظرم تراکتورسازی تیمی مثل ماست و تلاش 
می کند بر روی کل بازی مسلط باشد. این ما بودیم که به حریف اجازه ندادیم 
تا به ما گل بزند. من در همان 6 هفته ای که در فصل گذشته مربی سپاهان 
بودم، یک بار جلوی تراکتورسازی قرار گرفتم. آن ها در آن بازی هم خیلی 

خوب بازی کردند.

سرمربی سپاهان در ادامه گفت: من فکر می کنم باوجود ضعف های کلی 
تیم مان، در این بازی ضعف کم تری از خود نشان دادیم و از بازی و نتیجه 

کسب شده راضی بودم.
کرانچار تصریح کرد: ما خوشحالیم که ساسان انصاری پایش به گلزنی باز 
شد و مروان حسین نیز توانسته است با او زوج حمله ای خوبی را تشکیل دهد. 
اگر در آینده همین گونه جلو بروند، یک خط حمله خوب را خواهیم داشت 

که برای تیم های حریف می تواند خطرناک باشد. 
او در پاسخ به این سوال که بازی بعدی تیم سپاهان با نفت آبادان است 
و تیم نفت نسبت به تیم سپاهان تقریبا 4 روز استراحت بیش تری داشته و 
این که آیا به این استراحت بیش تر اعتراضی ندارد؟ک گفت: ما قبل از دیدار 
امروزمان این مساله را پیش بینی کردیم. می خواستیم این بازی را یک روز 
عقب بیندازیم اما سازمان لیگ قبول نکرد. تیم ما این آمادگی را دارد که 

خودش را بعد از دو سه روز آماده کند.
سرمربی سپاهان در پاسخ به سوال خبرنگاری مبنی بر این که آیا از هواداران 
تیم تان درخواست می کنید که نظم و ادب را رعایت کنند تا تیم از حضورشان 
محروم نشود؟ گفت: من باید بگویم به عنوان فردی که هم فوتبالیست بوده 
هم مربی، هیچ جا هواداران خود را به دلیل عصبانیت زیاد محروم نمی کنند. 
همه جای دنیا به تماشاگران اجازه داده می شود که خشم خود را ابراز کنند. 
من از تماشاگران می خواهم کاری بر خلاف آیین نامه فدراسیون فوتبال 
انجام ندهند تا دیگر این اتفاقات ناخوشایند در آینده رخ ندهد. تعدادی از 
لیدرهای مان باید تماشاگران را مدیریت کنند و نگذارند شعارهای نامناسب 

بدهند. شعارها باید سازماندهی شوند.
او در پایان گفت: هواداران مهم ترین عنصر یک تیم هستند. امیدواریم دیگر 
این اتفاقات رخ ندهد و شاهد بازی های پرشوری باشیم. زمانی که قهرمان 

لیگ و جام حذفی شدیم، حمایت همه جانبه هواداران را با خود داشتیم.

کرانچار: کاش شادی این سه امتیاز را با هوادارن مان تقسیم می کردیم



5 علمی و سلامت 

کاهش احساس بی قراری و افسردگی با 
مصرف منظم ۱0 ریزمغذی!

ریشه اصلی بسیاری از تغییرات خلق و خو کمبودهای تغذیه ای و تغییرات متابولیکی 
است. 

خبر خوب این است که سوای مصرف داروهای ضد افسردگی، راه های آسانی برای مقابله 
با این کمبودها وجود دارد:

آهن: رایج ترین کم خونی، مرتبط با کم خونی فقر آهن است که بسیاری از زنان، از آن 
رنج می برند.کمبود آهن خود را با احساس خستگی، افسردگی، تحریک پذیری نشان می 
دهد. آهن مورد نیاز روزانه را می توان از منابعی مانند گوشت قرمز، ماهی، مرغ و دانه های 

کدو تنبل دریافت کرد.
روی: یک ماده معدنی بسیار مهم است که نقش مهمی در سلامت دستگاه گوارش و 
شکستن مواد غذایی به مواد مغذی دارد. روی همچنین از آلرژی های غذایی می تواند 
پیشگیری کند و نقش مهمی در تقویت سیستم ایمنی بدن و کاهش التهاب دارد. کمبود 
روی بسیار مشکل ساز است و افراد با سطوح کم آن طیف وسیعی از بیماری ها از جمله 
افسردگی را تجربه می کنند. مردان باید روزانه ۱۱ و زنان 8 میلی گرم روی دریافت کنند.
ید: کمبود ید با احساس خستگی، و افسردگی خود را نشان می دهد. کارشناسان توصیه 
می کنند که هر فرد باید روزانه ۱۵0 میکروگرم ید را از طریق غذاهایی مانند نمک، میگو، 

جلبک دریایی و دیگر منابع مانند مکمل ها دریافت کند.
سلنیوم: نقش مهمی در عملکرد غده تیروئید دارد و کمبود آن منجر به احساس 
خستگی، ضعف، و بیحالی می شود. هر فرد روزانه نیاز به حداقل ۵۵ میکروگرم سلنیوم 

دارد. سلنیوم را می توان از راه مصرف خوراکی هایی مانند آجیل برزیلی دریافت کرد.
اسیدهای چرب امگا ۳: احتمالا شنیده اید که اسیدهای چرب امگا 3 منجر به کاهش 
کلسترول بد خون و حفظ سلامت قلب می شوند. اما نقش دیگر این چربی ها در بهبود 
عملکرد مغز، و افزایش خلق و خوی است. به طوری که کاهش مصرف آنها منجر به بروز 
حالات افسردگی می شود. مصرف بیشتر دانه های کتان، روغن ماهی، گردو، و همچنین 

ماهی های چرب، میزان نیاز به امگا 3 را در طول روز تامین می کند.
ویتامین دی: کمبود ویتامین دی بخصوص در ماه های سرد سال شایع است و منجر به 
بروز حالتی به نام افسردگی فصلی می شود. برای مقابله با کمبود ویتامین دی، پیاده روی 
منظم در زیر نور آفتاب حتی در روزهای سرد توصیه شده است. کارشناسان توصیه می 
کنند که روزانه بین ۵ تا ۱0 هزار واحد بین المللی ویتامین دی باید دریافت شود و آنهم 

از طریق مکمل های غذایی و خوراکی هایی مانند قارچ، شیر، محصولات غنی شده و ...
منیزیم: تخمین زده می شود که نیمی از مردم ایالات متحده دارای درجاتی از کمبود 
منیزیم هستند. سطح پایین منیزیم منجر به تجربه حالاتی از استرس و افسردگی می شود. 
سبزیجات و حبوبات از جمله جو، بلغور، لوبیا، موز، کشمش، کلم بروکلی، برگ چغندر، و ... 

سرشار از این ماده معدنی هستند.
ویتامین ب: دلایل بسیاری برای دریافت کافی ویتامین ب از طریق رژیم غذایی وجود 
دارد؛ از جمله پیشگیری از سکته مغزی و حفظ سلامت ناخن ها و پوست. اما کارشناسان 
کلینیک مایو اشاره کرده اند که سطوح پایین این ویتامین با برخی اختلالات روانی از 
جمله افسردگی در ارتباط است. به طوری که زنانی که دچار فقر ویتامین ب ۱2 هستند، 

از افسردگی اساسی رنج می برند.
فولات: فولات که در سبزیجات تیره رنگ، حبوبات، مرکبات، بنشن و ... یافت می 
شود، یک ریزمغذی مهم برای جلوگیری از مشکلات هنگام تولد، اختلالات خونی و حتی 
سرطان است. علاوه بر این، مصرف روزانه 400 میلی گرم فولات خطر ابتلا به افسردگی را 
نیز کاهش می دهد. در واقع کاهش سطوح فولات در بدن، اثرات داروهای ضد افسردگی 

را نیز به حداقل می رساند.
اسیدهای آمینه: اسیدهای آمینه نقش مهمی در ساخت عضله و حفظ عملکرد 
مغز دارند و در گوشت گاو، تخم مرغ، ماهی، حبوبات، دانه ها و آجیل یافت می شوند. 

کارشناسان معتقدند که کمبود اسیدهای آمینه منجر به احساس افسردگی شدید 

۱2گام ضروری برای پیشگیری از اضافه وزن 
بعد از لاغری

دغدغه کاهش وزن به تنهایی کافی و موثر نیست بلکه نگهداری وزن کاهش یافته و 
آگاهی از روش های آن مساله ای مهم تر به نظر می رسد.

در اینجا روش های موثر برای کنترل و نگهداری وزن، که متخصصان رژیم های غذایی 
توصیه کرده اند و افراد موفق در این زمینه به کار گرفته اند، مرور شده است:

مصرف لبنیات: افرادی که روزانه 2 یا 3 وعده لبنیات کم چرب مصرف می کنند، در 
کنترل وزن خود، نسبت به کسانی که یک وعده لبنیات می خورند، موفق ترند. علاوه 

بر این مصرف لبنیات به استحکام و سلامتی استخوان ها بویژه در زنان کمک می کند.
پر کردن بشقاب با مقادیر مشخص غذا: دقت کنید که نصف بشقاب شما باید با سبزیجات 

و بقیه آن با مقادیر مساوی غلات سبوس دار و مواد پروتئینی پر شود.
اجتناب از تماشای زیاد تلویزیون: افرادی که کمتر از ۱0 ساعت در هفته تلویزیون 
تماشا می کنند، بیشتر از دیگران موفق به کنترل وزن خود می شوند. علاوه بر این تماشای 

بیش از حد تلویزیون خطر ابتلا به بیماری های قلبی و دیابت را افزایش می دهد.
مصرف صبحانه: خوردن یک صبحانه کامل همراه با میوه جات می تواند از خوردن میان 

وعده های مختلف در طول روز جلوگیری کرده و در نتیجه به کنترل وزن کمک کند.
افزایش حجم عضلات: هرچه بدن شما عضلانی تر باشد، سوخت و ساز یا متابولیسم 
آن بالاتر است. تحقیقات نشان می دهند، ماهیچه ها متابولیسم بالاتری نسبت به چربی ها 

دارند. بنابراین طبق یک برنامه ورزشی منظم، عضلات بدن خود را تقویت کنید.
خوردن غذاهای حجیم کننده معده: بر اساس تحقیقات انجام شده افرادی که با 
خوردن مواد پرکننده حجم معده در وعده های غذایی خود، احساس سیری می کنند 
بیشتر از دیگران موفق به کاهش و کنترل وزن خود می شوند. این مواد غذایی شامل میوه 

جات و سبزیجات، غلات سبوس دار و پروتئین های بدون چربی است.
اجتناب از وسوسه: با داشتن کنترل بر روی رفتارهای خود، می توانید جلوی وسوسه 
های احتمالی را بگیرید. برای مثال با دیدن یک دسر خوشمزه وسوسه نمی شوید و کنترل 

تغذیه خود را در دست دارید.
محاسبه میزان کالری دریافتی: روش دیگر برای کنترل کردن وزن آن است که به 
صورت منظم کالری مصرفی روزانه خود را حساب کنید. بر اساس تحقیقات، زنانی که کمتر 

از ۱800 کالری در روز دریافت می کنند، به خوبی می توانند وزن خود را کنترل کنند.
برنامه ریزی برای وعده های غذایی: همانطور که طبق یک رژیم غذایی خاص موفق به 
کاهش وزن شده اید، رژیم مناسب دیگری نیز برای کنترل وزن خود در نظر بگیرید و طبق 

یک برنامه غدایی تعیین شده، عمل نمایید.
افزایش فعالیت فیزیکی: هر فرد باید حداقل ۵ روز هفته 30 دقیقه فعالیت فیزیکی 
داشته باشد و هر چه میزان این فعالیت بیشتر باشد افراد می توانند وزن خود را بهتر کنترل 
نمایند. بین 60 تا 90 دقیقه فعالیت فیزیکی روزانه، بهترین روش برای کنترل وزن است.

اندازه گیری چربی ها: بزرگترین فاکتور در کنترل وزن، اندازه گیری مقدار غذای مورد 
نیاز بدن و میزان چربی آن در هر وعده غذایی است. در این صورت همیشه به خوردن یک 
مقدار مشخص غذا عادت کرده و از خوردن بیشتر از آن مقدار که منجر به اضافه وزن می 

گردد، جلوگیری می شود.
اندازه گیری روزانه وزن: افرادی که روزانه وزن خود را اندازه گیری می کنند، دو برابر 
دیگران در کنترل وزن خود موفق هستند. به این ترتیب شما به محض افزایش وزن مطلع 

شده و قادر به کنترل آن هستید.

یک متخصص طب ایرانی تشریح کرد

راههای پیشگیری از بیماری آنفلوآنزا
متخصص طب ایرانی گفت: درد، بیحالی و کوفتگی شدید در اکثر اندام های بدن از علائم 

اولیه بروز بیماری آنفلوآنزا است.
محمد قادری متخصص طب ایرانی با اشاره به رسیدن فصل شیوع بیماری آنفلوآنزا گفت: 
آنفلوآنزا با سرماخوردگی متفاوت است؛ علائم آنفلوآنزا به سرعت بروز می کند، شدید است و 

باعث درد، بیحالی و کوفتگی شدید در اکثر اندام های بدن می شود.
وی علائم آنفلوآنزا را تب، سرفه، گلودرد، بدن درد، خستگی، لرز و گاهی همراه با اسهال 
و تهوع عنوان کرد و گفت:  در صورتی  که یکی از اعضای خانواده یا نزدیکان علائم بیماری 

آنفلوآنزا را داشتند، باید سریعاً به پزشک مراجعه شود.
این متخصص طب ایرانی در ارتباط با پیش گیری از آنفلوآنزا گفت: به دلیل اینکه 
مهم ترین راه انتقال این بیماری از راه دستگاه تنفسی است، تا حد ممکن در ایام شیوع، از 

تردد و حضور در اماکن عمومی خودداری شود.
وی در ادامه افزود: در مواقعی که مجبور هستید در اماکن عمومی حضور یابید، حتماً 
از ماسک های طبی و استاندارد و فیلتردار استفاده کنید و محیط زندگی را با دود کردن 

اسپند ضدعفونی کنید.
قادری با توجه به زمان اپیدمی و فراگیر شدن بیماری، دست دادن و روبوسی را عاملی 
مهم در ایجاد بیماری آنفلوآنزا دانست و خاطرنشان کرد: احتمال است فرد مبتلا به بیماری 

آنفلوآنزا باشد اما هنوز علائم در آن غلبه پیدا نکرده باشد.
این متخصص طب ایرانی حضور در هوای سرد بیرون و همچنین ماندن در حمام، به علت 

افزایش سردی و تری بدن، باید به حداقل برسد.
وی گفت: در روزهای فراگیر شدن بیماری آنفلوآنزا غذاهای خورش کرفس و آبگوشت 
می تواند مناسب باشد و همچنین خوراکی های عسل، ارده، شیره خرما و دم کرده پونه 

مصرف شود.
قادری افزود: در روزهای فراگیر شدن بیماری از خوردن غذاهای فست فود، خوراکی های 
صنعتی، لبنیات، سرکه، چای و نوشابه های گازدار که سیستم ایمنی بدن را به شدت ضعیف 

می کند، پرهیز شود.
این متخصص طب ایرانی در پایان توصیه کرد برای درمان این بیماری باید حتماً به 

پزشک متخصص مراجعه شود.

با آجیل و خشکبار، سلامت قلبتان را افزایش دهید
مطالعاتی که اخیراً در دانشگاه هاروارد انجام گرفته نشان داده است که خوردن 
یک مشت آجیل، دو بار در هفته ریسک ابتلا به بیماری های قلبی را تا 2۵ درصد 

کاهش می دهد. 
این مطالعه که روی بیشتر از 200000 نفر از افراد که بیشتر آن ها در بیش از سه 
دهه از زندگی، آجیل را در برنامه غذایی خود مصرف کرده بودند، انجام شده است، 
نشان داده که همه انواع آجیل ها در جلوگیری از بزرگ ترین و مهلک ترین بیماری ها 
کمک می کنند. جالب آنکه بر طبق تحقیقات جدید، برخلاف گزارشات قبلی، هیچ 
گواهی مبنی بر تأثیر آجیل ها در اضافه وزن افراد، علی رغم کالری بالایی که دارند، 
وجود ندارد. مصرف یک مقدار کم اما مرتب و با قاعده از گردو، بادام، فندق، پسته و 
بادام زمینی در رژیم غذایی نتایج شگرفی در سلامت افراد خواهد داشت و این تأثیرات 
در مقایسه با کسانی که به ندرت آجیل مصرف می کنند و یا اصلًا مصرف نمی کنند، 

بسیار چشمگیر خواهد بود.
بیماری های قلبی-عروقی امراضی مانند سکته های قلبی هستند که در نتیجه 
کاهش جریان خون به قلب، مغز یا سایر اندام های بدن به علت مسدود و یا باریک 

شدن سرخرگ ها ایجاد می شوند.
مصرف بادام زمینی و گردو علاوه بر کاهش ریسک ابتلا به بیماری های فوق، احتمال 

بروز سکته را نیز کاهش خواهد داد
بیماری های وابسته به سرخرگ های کرونر قلب نیز زمانی ایجاد می شود که مواد 
چرب در دیواره سرخرگ ها انباشته شده آن ها را مسدود می کنند و باعث ایجاد 

حملات قلبی در افراد می شود.
آجیل های خام و ترجیحاً پوست نکنده و فرآوری نشده، می توانند به عنوان 
کپسول های طبیعی مفید برای سلامتی، ضمیمه رژیم غذایی افراد مبتلا به بیماری ها 
و امراض قلبی شده و از ابتلای افراد سالم به بیماری های قلبی-عروقی وابسته به 
افزایش سن نیز جلوگیری کنند. کسانی که هر کدام از انواع آجیل ها را در هفته دو 
بار یا بیشتر مصرف می کنند، احتمال ابتلا به بیماری های وابسته به سرخرگ های 
کرونر قلب در آن ها 23 درصد و احتمال ابتلا به بیماری های قلبی-عروقی در آن ها 
۱۵ درصد کمتر است. خوردن همین مقدار بادام زمینی در هفته، ریسک ابتلا به 

بیماری های گفته شده را به ترتیب ۱۵ و ۱3 درصد کاهش خواهد داد.
خوردن گردو یک بار یا بیشتر، در هفته ریسک این بیماری ها را به ترتیب 2۱ 
و ۱9 درصد کاهش خواهد داد. آجیل ها از دیرباز به عنوان خوراکی عالی قابل 
ملاحظه بوده اند زیرا سرشار از آنتی اکسیدان ها، پروتئین ها، مواد مغذی، مواد معدنی 
و فیبر هستند. علاوه بر بیماری های قلبی، مصرف آجیل ها از بدن در برابر بسیاری 
از بیماری های جدی مانند سرطان، دیابت، بیماری های تنفسی و آلزایمر محافظت 
می کند. البته بنابراین تحقیقات ارتباطی نیز بین مقدار آجیل مصرف شده و کاهش 
ریسک ابتلا به بیماری های قلبی-عروقی ذکر شده است. در این بخش از تحقیقات 
گزارش شده کسانی که پنج وعده یا بیشتر در هفته آجیل می خورند ریسک ابتلا به 
بیماری های قلبی-عروقی در آن ها ۱4 درصد و بیماری های وابسته به سرخرگ های 

کرونر قلب 20 درصد پایین تر خواهد بود.
مصرف بادام زمینی و گردو علاوه بر کاهش ریسک ابتلا به بیماری های فوق، احتمال 

بروز سکته را نیز کاهش خواهد داد.
افراد دیابتیک و یا کسانی که بنا بر شرایط بدنی و یا بیماری های خاصی که دارند باید 
مقدار کالری روزانه مصرفی در رژیم غذایی خود را مدیریت کنند، مقدار مصرف آجیل 

خود را می توانند بنا بر کالری انواع آن ها به شرح زیر تنظیم کنند.
کالری یک مشت آجیل که تقریباً برابر با 3۵/28 گرم است، عبارت است از:

23 عدد بادام دارای ۱62 کالری انرژی، ۱4 گرم چربی غیراشباع و 6 گرم پروتئین 
است.

7 عدد گردوی کامل دارای ۱83 کالری انرژی، ۱6 گرم چربی غیراشباع و 4 گرم 
پروتئین است.

4۵ عدد پسته دارای ۱۵7 کالری انرژی، ۱۱ گرم چربی غیراشباع و 6 گرم پروتئین 
است.

البته آنچه همواره توصیه می شود این است که مشورت با یک متخصص تغذیه 
خصوصاً اگر مبتلا به بیماری خاصی هستید بسیار در این زمینه مفید و کارساز 

خواهد بود.

بدن انسان از طریق فرآیند لخته شدن خون می تواند جریان خون را متوقف کند، 
که در موارد مواجهه با جراحتی شدید از اهمیت ویژه ای برخوردار است. اما لخته 
شدن خون می تواند موجب مشکلات سلامت جدی نیز شود، مانند زمانی که یک 

لخته خون به عامل یک حمله قلبی یا سکته مغزی تبدیل می شود.
برای پیشگیری از بروز چنین رویدادهایی به رقیق کننده های خون نیاز است، که 
می توانند برای کمک به احیای جریان خون در بخش های مهم بدن و پیشگیری 
از آسیب جدی ناشی از حمله قلبی یا سکته مغزی استفاده شوند. برای رقیق کردن 
خون، بسیاری از پزشکان برای بیماران خود داروهای قوی تجویز می کنند، اما رقیق 
کننده های خون طبیعی بسیاری نیز وجود دارند که می توانند مورد استفاده قرار 

بگیرند.
سیر

جدا از کاربردهایی آشپزی و بهبود عطر و طعم غذا، سیر می تواند برای سلامت 
انسان نیز مفید باشد. این ماده غذایی توانایی جلوگیری یا محدود کردن تجمع پلاکت 

ها، یکی از مراحل اولیه در تشکیل لخته خون، را دارد.
این که سیر در مقادیر اندک توانایی پیشگیری از یک حمله قلبی یا سکته مغزی 
ناشی از لخته خون را دارد یا خیر نامشخص است. با این وجود، در مقادیر زیاد - 
همانند زمانی که به شکل مکمل مصرف می شود - سیر ممکن است در کمک به 
محدود کردن تجمع پلاکت ها نقش داشته باشد. به طور خلاصه، اگر در موقعیتی قرار 
دارید که لخته های خون ممکن است زمینه ساز یک مشکل سلامت شوند، گنجاندن 

سیر در رژیم غذایی ایده خوبی محسوب می شود.
روغن ماهی

 احتمالا درباره فواید سلامت روغن ماهی چیزهای مختلفی را شنیده اید. روغن 
ماهی حاوی اسیدهای چرب امگا-3 است که در بسیاری از انواع ماهی، مانند سالمون، 
یافت می شود و نشان داده است که به تقویت عملکرد مغز و پیشگیری از مشکلات 

سلامت جدی، مانند سکته مغزی، کمک می کند.
اما اسیدهای چرب امگا-3 به واسطه پیشگیری از تشکیل موادی که تجمع پلاکت 
ها را تشویق می کنند، می توانند برای رقیق کردن خون نیز مفید باشند. برای افرادی 
که در معرض خطر لخته های خون قرار دارند، این ویژگی روغن ماهی را به گزینه 
ای ارزشمند در رژیم غذایی تبدیل می کند. البته برای بهره مندی از فواید اسیدهای 
چرب امگا-3 نیازی نیست تنها طرفدار مصرف ماهی باشید و می توانید آنها را در غالب 

مکمل نیز دریافت کنید.
E ویتامین

 ویتامین ها از جمله مواد مغذی مورد نیاز برای بدن انسان هستند. این مواد مغذی 
را باید به میزان کافی از رژیم غذایی خود یا مصرف مکمل ها دریافت کنید تا بدن از 

فواید آنها بهره مند شود.  

به عنوان مثال، ویتامین E در طیف گسترده ای از مواد غذایی از جمله بادام، غلات 
کامل، دانه های آفتابگردان، تخم مرغ، دانه های خوراکی، و مغزهای خوراکی یافت 
می شود. این ماده مغذی نشان داده است که از تشکیل لخته های خون پیشگیری 

می کند و احتمال حمله قلبی یا سکته مغزی را کاهش می دهد.
گیاهان دارویی حاوی کومارین

 داروهای بسیاری برای کمک به پیشگیری یا درمان مشکلات سلامت جدی، مانند 
حمله قلبی یا سکته مغزی در دسترس هستند. اما آیا می دانید بسیاری از این داروها 
از چه چیزی سرچشمه می گیرند؟ شاید موجب شگفتی شما شود اگر بدانید برخی 
از این داروها مانند وارفارین، که برای کمک به پیشگیری از تشکیل لخته خون شکل 

گرفته اند، از گیاهان دارویی تهیه شده اند.
در حقیقت، وارفارین حاوی ترکیبی به نام کومارین است که در گیاهانی مانند ریشه 
آنجلیکا، گل آرنیکا، بادیان رومی، بابونه، شنبلیله، ریشه شیرین بیان، جعفری و شبدر 
قرمز یافت می شود. اگر یک داروی رقیق کننده خون مانند وارفارین مصرف می 
کنید، مصرف این گیاهان دارویی ممکن است مشکل آفرین باشد. از این رو، پیش از 

افزودن آنها به رژیم غذایی با پزشک خود مشورت کنید.
زنجبیل

 احتمالا شنیده اید که زنجبیل می تواند التهاب گوارشی را کاهش دهد و به بهبود 
ناراحتی معده یا سوء هاضمه کمک کند، اما آیا می دانستید این ماده غذایی می تواند 
به رقیق کردن خون نیز کمک کند؟ زنجبیل حاوی سالیسیلات، یک نوع اسید که 
در برخی گیاهان یافت می شود، است. در حقیقت، اسید سالیسیلیک نام فنی برای 
آسپرین است، که می تواند به کاهش التهاب در بدن انسان کمک کند و ممکن است 

در پیشگیری از سکته مغزی موثر باشد.
زنجبیل به صورت تازه، ادویه یا چای در دسترس است و از این رو گنجاندن آن به 
صورت منظم در رژیم غذایی روزانه دشوار نیست. تنها پیش از استفاده از زنجبیل با 
پزشک خود مشورت کنید تا این ماده غذایی با داروهای تجویزی برای شما تداخل 

ایجاد نکند.
آووکادو

 آووکادو به دو روش می تواند از شکل گیری لخته های خون پیشگیری کند: 
نخست، این ماده غذایی حاوی اسیدهای چرب امگا-3 است، که نشان داده اند تجمع 
پلاکت ها و تشکیل لخته های خون را محدود می کنند. دوم، آووکادو همانند زنجبیل 
حاوی سالیسیلات است، که این ماده نیز نشان داده است احتمال تشکیل لخته های 
خون را کاهش می دهد. آووکادو نیز به راحتی قابل خریداری است و می توانید آن را 
به شکل های مختلف در رژیم غذایی خود جای دهید. پیش از مصرف با پزشک خود 
در این زمینه مشورت کنید تا از عدم تداخل با داروهای رقیق کننده خون که ممکن 

است برای شما تجویز شده باشند، اطمینان حاصل شود.

رقیق کردن خون به 
روشی طبیعی
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اعمال  با  مدرس  تربیت  دانشگاه  پژوهشگران 
نانوپوشش های مقاوم به سایش و خوردگی عمر 
مفید ایمپلنت های دندانی و استخوانی را افزایش 

دادند.
ایمپلنت های استخوانی و دندانی قطعاتی هستند 
که برای کمک به یکی از ارگان ها، درون بدن قرار 
داده می شوند.یکی از چالش های این قطعات قرار 
بار  خورنده،  محیط  معرض  در  همزمان  گرفتن 
مکانیکی و سایش است. این موضوع علت اصلی 

عمر محدود این قطعات به شمار می رود.
این چالش محققان دانشگاه تربیت  برای رفع 
مدرس تلاش کردند با اعمال نانو پوشش ها بر روی 
ایمپلنت های استخوانی و دندانی، عمر مفید این 

قطعات را افزایش دهند.
فرید موثق آلانق محقق طرح سایش و خوردگی 
را از عوامل عمده کاهش عمر ایمپلنت های ارتوپدی 
دانست و گفت: تغییر خواص ایمپلنت ها ناشی از 
این عوامل مخرب در طولانی  مدت سبب می شود 
تا به  منظور حفظ سلامتی شخص، جایگزینی برای 

آنها معرفی شود.

وی افزایش هزینه های درمان و اعمال جراحی 
سخت را از پیامدهای کاهش عمر ایمپلنت ها عنوان 
افزایش عمر  امروزه  این رو  از  یادآور شد:  کرد و 
ایمپلنت های ارتوپدی از جایگاه ویژه ای در صنعت 
پزشکی روز دنیا برخوردار است و بر این اساس در 
طرح حاضر تلاش شده با اعمال یک نانوپوشش 
عمر این ایمپلنت ها بهبود بخشیم.موثق با بیان 
اینکه در این طرح از روش رسوب دهی شیمیایی 
دهی  پوشش  برای  پلاسما  کمک  به  بخار  فاز 
ایمپلنت ها استفاده شد، ادامه داد: پوشش اعمال 
 شده یک لایه سه جزئی متشکل از اتم های تیتانیم، 
سیلیسیم و نیتروژن )TiSiN( است.به گفته مجری 
طرح این پوشش علاوه بر اینکه خواص ضد سایش 
پوشش های  به  نسبت  را  بهتری  و ضدخوردگی 
مشابه نشان می دهد، چسبندگی بالاتری نیز به 
زیرلایه اعمال می کند.موثق آلانق با اشاره به مراحل 
اجرای این طرح گفت: برای این منظور ابتدا پوشش 
سرامیکی TiSiN به روش رسوب شیمیایی بخار 
پلاسمایی پالسی بر روی سطح زیرلایه آلیاژ پزشکی 
از جنس 4V-6Al-Ti قرار داده در ادامه پوشش 

اعمال شده به کمک روش ها و تجهیزاتی همچون 
میکروسکوپ  و  عبوری  الکترونی  میکروسکوپ 
الکترونی روبشی تفنگ میدانی مشخصه یابی شد.

اینکه در نهایت خواص سایشی و  با بیان  وی 
خوردگی قطعات پوشش داده شده مورد ارزیابی 
و مقایسه قرار گرفت، ادامه داد: بر اساس نتایج به 
دست آمده، پوشش TiSiN حاوی ۱7.2 درصد 
زیر  از  کمتر  برابر  تا ۱0  سایشی  نرخ   Si وزنی 
آلیاژ پزشکی 4V-6Al-Ti و  از جنس  لایه خام 
همچنین تا 3 برابر کمتر از پوشش رایج TiN دارد.

وی افزایش مقاومت به خوردگی  به میزان 77 
درصد را از دیگر دستاوردهای این تحقیق نام برد.

آلانق  موثق  فرید  سوی  از  تحقیقات  این 
دانشگاه  ارشد  کارشناسی  مقطع  دانش آموخته 
زاده و دکتر  امیر عبدالله  تربیت مدرس،  دکتر 
محمود علی اف خضرایی از اعضای هیأت  علمی 
دانشگاه تربیت مدرس و محمد عابدی دانشجوی 
مقطع دکترای این دانشگاه اجرایی و نتایج آن در 
مجله Wear با ضریب تأثیر 2.۵3۱ منتشر شده 

است.

گوشیهای اندروید به فناوری شناسایی صورت افزایش عمر ایمپلنت های استخوانی و دندانی با پوشش های نانوساختار
مجهز می شوند

چند تولید کننده موبایل های اندروید سفارش های کلانی برای خرید تجهیزات و 
مواد اولیه ثبت کرده اند. این امر نشان می دهد پرچمدارن آتی اندروید سال آتی مجهز 

به فناوری شناسایی صورت خواهند بود.
به نظر می رسد سازندگان موبایل های اندروید در آینده نزدیک به پیروی از اپل نرم 

افزار شناسایی صورت را جایگزین حسگرهای اثرانگشت می کنند.
 طبق گزارش دیجی تایمز، شرکت های هواوی، اوپو و شیائومی مشغول ساخت 

فناوری حسگرهای سه بعدی مخصوص خود هستند.
 این فناوری در نرم افزار شناسایی صورت آیفون ایکس استفاده شده است. پرچمدار 

اپل با کمک این ویژگی چهره  کاربر خود را شناسایی و قفل دستگاه را باز می کند.
به نوشته دیجی تایمز،  شرکت های مذکور سفارش های مواد اولیه و تجهیزات 
کلانی ثبت کرده اند. این امر نشان می دهد پرچمداران اندروید در سال آتی مجهز به 

حسگر شناسایی صورت اپل خواهند شد.

تولید غضروف مصنوعی از هیدروژل برای 
اولین بار

التیام زخم ها و آسیب های مفاصل کار ساده ای نیست زیرا جایگزین مصنوعی 
مناسبی برای غضروف وجود ندارد، اما پیشرفت های علمی این مشکل را هم برطرف 

کرده است.
محققان دانشگاه میشیگان موفق به تولید نوعی هیدروژل از جنس کولار شده اند 
که می تواند مانند غضروف معمولی عمل کند و به ترمیم جراحات مفاصل کمک کند.
غضروف یادشده متشکل از شبکه ای از فیبرهای نانو از جنس کولار است که با 
استفاده از پلی وینیل تقویت شده تا قادر به جذب و نگهداری آب و مقاومت کافی در 
برابر هرگونه ضربه شدید باشد. کولار نامی تجاری برای الیاف ساخته شده از پارا آرامید 

قوی و سبک است که با دیگر آرامیدها مثل نومکس و تکنورا ارتباط دارد.
این ماده به طور معمول بصورت نخ یا پارچه های بافته شده یا به عنوان یک بخش 
از مواد کامپوزیتی استفاده می شود. استحکام بسیار زیاد در عین وزن کم از جمله 

مزایای این ماده است.
یکی از چالش های اساسی در زمینه تولید غضروف مصنوعی عدم توانایی نگهداری 
آب در آنها به منظور تغذیه سلول ها بوده است، اما غضروف جدید از چنین ضعفی 

برخوردار نیست.
البته هنوز تا تجاری سازی این غضروف ها راه درازی در پیش است ولی انتظار می 
رود در آینده با استفاده از مواد تشکیل دهنده آن بافت های مصنوعی دیگر نیز برای 
پیوند در بدن انسان تولید شود. کمک به بهبود سریع تر جراحت های زانو یکی از 

مزایای مهم این اختراع است.

نخستین پهپاد غواص خودکار دنیا به بازار می آید
یک شرکت فرانسوی نخستین پهپاد زیر آبی خودکار دنیا را سال آتی به بازار 
عرضه می کند. این گجت می تواند رویدادهای زیر آب را ثبت کند و در وضعیت 

اضطراری روی آب بیاید.
 نخستین پهپاد زیرآبی بی سیم و خودکار دنیا تابستان 20۱8 به بازار عرضه می 
شود. این گجت که iBubble نام گرفته مجهز به دوربینی است که ماجراجویی های 
صاحب خود را زیر آب با کیفیت بالا ثبت می کند. همچنین از کاربر نیز عکاسی می 

کند.  غواصان حرفه ای و آماتور می توانند از این دستگاه استفاده کنند.
شرکت Notilo Plus در فرانسه »آی بابل« را طراحی کرده که با سرعت 3.۵ 
کیلومتر برساعت حرکت می کند و تا عمق 60 متری آب می رود. این پهپاد همراه 
کاربر خود در آب حرکت می کند و تحلیلی از حرکات او ارائه می کند. همچنین 
آنچه را که کاربر می بیند و محیط اطراف او را برای دوستانش به اشتراک می گذارد.
ویژگی های دیگر دوربین این گجت قابلیت ثبت سلفی های 360 درجه و حالت 
های مختلف فیلمبرداری است. همچنین آی بابل مجهز به یک دستبند است. کاربر 
با کمک آن می تواند گجت را به نزد خود فراخواند.  دو چراغ ال ای دی در دستگاه 

وجود دارند تا سطح درخشندگی رنگ های مختلف را اصلاح کند.
همچنین آی بابل بی سروصدا روشن می شود و فعالیت می کند تا حیات 
موجودات دریایی را مختل نکند. جالب آنکه دستگاه در وضعیت اضطراری به سطح 

آب می رود.

یک چادر برای فرار از فضای مجازی و جلوگیری از هک شدن و مورد جاسوسی 
سایبری قرار گرفتن طراحی و ساخته شده است.

شرکت رستوران زنجیره ای کی اف سی در اقدامی عجیب و غیرمرتبط با رشته 
فعالیت اش اقدام به ساخت این چادر کرده است.

میدان های  از  جلوگیری  توانایی  با  محفظه  یک  که  می کنند  فکر  سازندگان 
الکترومغناطیسی که در واقع نمونه پیشرفته "قفس فارادی" است، ممکن است مفید 
واقع شود. به عنوان مثال برای کسانی که به دنبال فرار از ایمیل های بازاریابی الکترونیک 

در روزهای تعطیل هستند.
"قفس فارادی" محفظه ساخته شده از مواد هدایت کننده است که می تواند بطور 

عمده انتقال امواج رادیویی را مسدود کند.
نتیجه یک فضایی است که سیگنال های وای-فای یا شبکه سلولی نمی توانند به آن 
نفوذ کنند. از آنجا که  این چادر  توسط KFC ساخته شده آدمک معروف "سرهنگ 
سندرز" در بالای چادر کار شده و دستگیره درب آن به شکل یک ران مرغ سرخ شده 
ساخته شده است. قفس KFC به شکل یک گنبد متشکل از قاب فولادی و یک 
شبکه تور مانند فولاد ضد زنگ است که آدمک مشهور "سرهنگ سندرز" که موسس 

رستوران های زنجیره ای KFC است، روی این چادر  طراحی شده است.
این قفس فرار از اینترنت دارای قطر 7 فوت )2.۱ متر( و ارتفاع 6.۵ فوت )2 متر( 

است که باید به اندازه کافی برای استفاده چند نفر مناسب باشد.
با این حال به نظر می رسد شرکت روی پتانسیل تجاری این چادر حساب باز نکرده 

است. این قفس تنها در ایالات متحده آمریکا و با قیمت ۱0 هزار دلار عرضه می شود.
قفس فارادی یک ققس یا فضای بسته ساخته  شده از فلز یا رسانای الکتریکی دیگر 
است. در سال ۱873 میلادی مایکل فارادی در آزمایشی فردی را در یک قفس رسانای 
بزرگ قرار داد و آن را تا حدی شارژ کرد که بارهای الکتریکی به صورت جرقه از 

گوشه های آن جریان پیدا کردند.
در هنگام نمایش کارکرد این قفس، معمولا از سیم پیچ تسلا یا مولد وان دوگراف در 

کنار آن استفاده می شود و نشان می دهند که با وجود جرقه هایی که بین قفس و مولد 
یا سیم پیچ زده می شود، فرد درون قفس هیچ آسیبی نمی بیند.

برای حفظ امنیت افرادی که در خارج از قفس قرار دارند قفس را به زمین متصل 
می کنند، ولی این کار برای حفظ امنیت فرد درون قفس ضرورتی ندارد.

قفس فارادی علاوه بر اینکه محافظی در برابر امواج بیرونی است، به امواج درون خود 
نیز اجازه خروج نمی دهد.

در این حالت الکترون های سطح رسانا به گونه ای روی سطح داخلی آن آرایش 
می یابند که اثر بارهای الکتریکی درون قفس را خنثی کنند.

 با این وجود بر اثر جابجایی بارها سطح خارجی قفس نیز باردار می شود. برای 
جمع آوری بارهای الکتریکی سطح بیرونی قفس آن را به زمین متصل می کنند.

هنگامی که یک جسم باردار درون قفس فارادی قرار داده می شود، روی بدنه قفس 
باری القا می کند که دارای پلاریته مخالف اما هم اندازه بار درون قفس است.

با اتصال قفس به یک دستگاه اندازه گیری الکتریکی می توان بار الکتریکی درون آن را 
اندازه گرفت، از این رو قفس فارادی یکی از راه های اندازه گیری بارهای الکتریکی ساکن 
است. البته پیش از انجام این کار باید قفس را به زمین متصل کرد تا بارهای الکتریکی 
روی آن تخلیه شود و سپس پیش از قراردادن جسم باردار درون آن، باید آن را از زمین 
جدا نمود. در عمل برای جلوگیری از تداخل میدان های ناشی از بارهای خارجی لازم 
است قفس اصلی در درون یک قفس فارادی دیگر قرار بگیرد. در این آزمایش اگر ژرفای 
قفس اصلی خیلی بیشتر از پهنای آن باشد، بدون نیاز به بستن در قفس می توان به 

نتایج نسبتا دقیقی دست یافت.
از مزیت های این روش اندازه گیری این است که می تواند بار کل یک جسم رسانا یا 
نارسانا را اندازه بگیرد. محدودیت آن نیز این است که قفس باید بتواند کل جسم مورد 

آزمایش را در بر بگیرد.
قفس فارادی در برابر نفوذ امواج رادیویی و تابش الکترومغناطیسی نیز مقاوم است و 

این امواج نمی توانند به داخل آن نفوذ کنند

"قفس" فرار از اینترنت ساخته شد!

برخی افراد دوست دارند در مواقعی در دسترس نباشند یا قابلیت ارتباط با خود 
را مختل کنند تا از خلوت و آرامش بهره مند شده در عین حال از هک و جاسوسی 

سایبری نیز در امان باشند.
 برای رفع نیازهای این افراد یک چادر کوچک کپسولی طراحی و تولید شده 
که در برابر تمامی انواع ارتباطات الکترومغناطیس و مخابراتی مقاوم بوده و افرادی 
که در آن حضور داشته باشند نمی توانند به اینترنت یا شبکه تلفن همراه و غیره 

متصل شوند.

این کپسول های کوچک که قفس فارادی نام گرفته اند، از مواد رسانا ساخته شده 
اند که می توانند جلوی انتقال امواج رادیویی به داخل چادر را بگیرند.

چادر گنبدی شکل مذکور مجهز به چارچوب های فولادی و شبکه های فلزی 
است که مانع از انتقال هرگونه امواج الکترومغناطیسی و رادیویی به داخل خود می 
شود. قطر این چادر 2.۱ متر و ارتفاع آن 2 متر است و لذا برای استفاده دو تا سه 
نفر مناسب است. این محصول تنها در آمریکا عرضه می شود و قیمت آن ده هزار 

دلار است.

چادر فرار از اینترنت و جاسوسی سایبری تولید شد
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سرپرست سازمان صنعت ، معدن و تجارت قم خبر داد

 وجود دودرصد منابع معدنی کشور 
در استان قم

سرپرست سازمان صنعت، معدن و تجارت  استان  قم با اشاره به قرار گرفتن 2 
درصد منابع معدنی کشور در این استان گفت : در زمینه استخراج طلا و سایر عناصر 
راهبردی از معادن قم مطالعاتی صورت گرفته است که با تکمیل این مطالعات توسط 

سازمان زمین شناسی، کار استخراج آن آغاز خواهد شد.
محمود سیجانی اظهارداشت : با توجه به قابلیت های مطلوب استان در بخش 
معدن، معادن قم از ارائه یک محصول که تنها مشتریان خاص دارد، خارج و بر سود 

دهی آنها افزوده خواهد شد.
سیجانی افزود: معدن منگنز قم یکی از بزرگترین معادن منگنز کشور است که 
بر اساس برنامه ای راهبردی تلاش  می شود از فروش خام این مواد جلوگیری و با 

فرآوری آن، ارزش افزوده بالاتری وارد چرخه اقتصاد استان شود.
وی بیان کرد: دریاچه نمک دارای ظرفیت های معدنی بسیاری است و حتی برخی 
از عناصر معدنی مهم همچون لیتیوم در آن کشف شده است، بنابراین اکتفا کردن به 
برداشت نمک طعام از این نعمت الهی صحیح نمی باشد و باید در چارچوب رعایت 

اصول زیست محیطی مواد معدنی کشف شده از این دریاچه استخراج شود.
دریاچه نمک در ناحیه شرقی استان قم و در حد فاصل سه استان قم، سمنان و 
اصفهان قرار گرفته و بزرگترین دریاچه فصلی و فراشور کشور است که حدود 2هزار 
هکتار وسعت داشته و یک سوم آن در محدوده جغرافیایی استان قم قرار گرفته و 

دارای ساختار زمین شناختی کم نظیر شامل پوسته نمکی و حاشیه باتلاقی است. 
وی با اشاره به قرار گرفتن 2 درصد منابع معدنی کشور در استان قم، ادامه داد: 
در زمینه استخراج طلا و سایر عناصر راهبردی از معادن قم مطالعاتی صورت گرفته 
است که با تکمیل این مطالعات توسط سازمان زمین شناسی، کار استخراج آن آغاز 

خواهد شد.
سیجانی گفت: بازسازی و نوسازی ماشین آلات و تجهیزات مورد استفاده در بخش 
معدن برای کاهش هزینه های استخراج مواد معدنی در اولویت برنامه های سازمان 

صنعت، معدن و تجارت قرار دارد.
وی در پایان بیان کرد: هدف اصلی سازمان صنعت،معدن و تجارت قم اشتغالزایی 
با حمایت از تولید داخل در راستای عمل به اجرای سیاست های اقتصاد مقاومتی 
است و در این راستا با تمام دستگاههای اجرایی استان ارتباط موثر برقرار خواهد کرد.

مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی استان اعلام کرد 

برگزاری ۱4۵ دوره آموزشی صنایع کوچک 
ومتوسط در قم 

مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی قم، از برنامه ریزی و اجرای ۱4۵ دوره 
آموزشی ویژه صنایع کوچك ومتوسط استان  متناسب با نیاز و درخواست واحدهای 

تولیدی در شش ماهه نخست سال جاری خبر داد.
امیر طیبی نژاد در این رابطه اظهارداشت: یکی از سیاست های راهبردی سازمان 
افزایش بهره وری و رفع  صنایع کوچك وشهرك های صنعتی طی سالیان اخیر 
مشکلات پیش روی فعالان تولید و صنعت کشور با بالا بردن سطح علمی و دانش 

مدیران، کارشناسان وکارگران فعال در این حوزه است.
وی افزود: بر همین اساس در ابتدای هر سال نیازسنجی صورت می گیردتا براساس 
تقاضای واحدهای تولیدی در بخش های مدیریتی، کارآفرینی و مهارتی دوره های 

آموزشی لازم تدوین و به اجرا گذاشته شود.
طیبی نژاد با بیان اینکه بر اساس کار کارشناسی صورت گرفته و برنامه اجرایی 
در نیمه نخست سال جاری ۱4۵ دوره آموزشی برگزار گردید، خاطرنشان ساخت: 
برگزاری این دوره های آموزشی کاربردی با انعقاد تفاهم نامه های مناسب با مراکز 

آموزشی متخصص در بخش های خصوصی و دولتی به مرحله اجرا گذاشته شد.
وی برنامه ریزی برای حضورکلیه فعالان صنعت استان قم را از ویژگی این دوره 
های آموزشی برشمرد و تصریح کرد: در نیمه نخست سال جاری تعداد 2 هزارو 629 
نفر در قالب ۵6 هزارو 707 نفر ساعت آموزشی مشارکت داشتند که این میزان نفر و 
ساعت در دوره های مدت مشابه طی چند سال اخیر کم سابقه بوده است. مدیرعامل 
شرکت شهرك های صنعتی قم با مثبت ارزیابی کردن این گونه برنامه های حمایتی از 
بخش صنایع کوچك ومتوسط کشورخاطرنشان ساخت: آن چیزی که تاثیر گذاری و 
موفقیت دوره های آموزشی و یا هر برنامه حمایتی دیگر را بیشتر می کند، هدفمند و 
با برنامه اجرا کردن آنها است که می تواند بودجه ها و امکانات دولتی و پتانسیل نیروی 
انسانی را در خدمت رونق تولید و اشتغال کشور بکار گیرد. وی ضرورت تداوم آموزش 
نیروهای انسانی در بخش صنعت را متذکر شد و گفت: برخی از مشکلات پیش روی 
مدیران و کارشناسان صنعت در بخش های قبل، حین و بعد از تولید؛ متاثر از دانش 
علمی مرتبط با نوع فعالیت، تولید و بازار آنهاست که متخصصان امر در قالب اساتید 

دوره های آموزشی به کمك فعالان بخش صنعت می شتابند.

انتقال دام باید با مجوز دامپزشکی انجام شود

ضرورت واکسیناسیون تب برفکی دام ها در قم
مدیرکل دامپزشکی استان قم گفت: دامداران در صورت تزریق نکردن واکسن تب 

برفکی به دام ها باید برای دریافت واکسن به اداره دامپزشکی مراجعه کنند.
محمدمهدی رفیعی ، با اشاره به بیماری دام ها در فصل سرما اظهار کرد: تب برفکی 
بیماری است که در فصل سرما در دام ها به ویژه گوسفند و بز شیوع بیشتری دارد 
زیرا برخی دام ها از کوچ برگشتند؛ باید در نظر داشت این ویروس درشرایط سرما 
بهتر دوام دارند. وی با بیان اینکه دامداران باید برای واکسیناسیون تب برفکی دام ها 
اقدام کنند گفت: دامداران در صورت تزریق نکردن واکسن تب برفکی به دام ها باید به 
اداره دامپزشکی مراجعه کنند و واکسیناسیون را انجام دهند؛ دامداران در نظر داشته 
باشند واکسیناسیون تب برفکی گوسفندی به طور کامل رایگان است و هزینه واکسن 

و تزریق را اداره کل دامپزشکی پرداخت می کند.
مدیرکل دامپزشکی استان قم خاطرنشان کرد: واکسن فرانسوی مریال به اندازه 
کافی برای گاوداری های گوساله پروار و گاوداری های صنعتی موجود است و دامداران 
می توانند مراجعه کنند و واکسن های بهادار مریال تهیه و برای واکسیناسیون استفاده 
کنند. وی با بیان اینکه جا به جایی و نقل و انتقال دام باید با مجوز دامپزشکی 
انجام شود گفت: هر دامداری که قصد دارد دام را جا به جا و خریداری کند باید از 
دامپزشکی مجوز دریافت کند تا واکسن به دام تزریق شود و دام با شرایط بهداشتی 
به دامداری منتقل شود تا دچار مشکل نشود.رفیعی عنوان کرد: حدود 300 هزار 
رأس گوسفند و بز داشتی، 200 هزار رأس بره و بزغاله پروار، حدود 27 هزار رأس گاو 

شیری و حدود هزار رأس گوسفند پروار در استان وجود  دارد.

شهردار قدس: 

برنامه ۵ ساله توسعه مدیریت شهری قدس 
تدوین می شود 

شهردار شهرستان قدس گفت: تدوین برنامه ۵ ساله توسعه مدیریت شهری با 
هدف اصلاح رویکرد ها و بروزرسانی زیرساخت ها از مهّم ترین اولویت های مجموعه 
شهری قدس است.   مسعود مختاری در نخستین نشست خبری با اصحاب رسانه 
که در محل دفتر شهردار برگزار شد با اشاره به لزوم شکل گیری رویکردی نو و 
متمایز در مدیریت شهری در شهرستان قدس اظهار داشت: تدوین برنامه ۵ ساله 
توسعه مدیریت شهری با هدف اصلاح رویکرد ها و بروزرسانی زیرساخت ها از مهّم ترین 
اولویت های مجموعه شهری قدس است. وی  افزود: آلودگی زیست محیطی یکی از 
مشکلاتی است که مردم شهرستان با آن دست و پنجه نرم می کنند، که در این راستا 
ساماندهی بوستان ها و توسعه فضاهای زیست محیطی در جهت کاهش آلودگی  هوا 
به واسطه وجود معادن شن و ماسه در دستور کار قرار دارد. مختاری ،ساماندهی 
صنوف آلاینده و مزاحم در پروسه زمانی مشخص ،جمع آوری زباله ها به صورت ۱00 
درصد مکانیزه ،استفاده از ظرفیت بخش خصوصی ،ساماندهی پسماندها  وتولید برق 
از امحاء زباله ها ،20 نوسازی 200 دستگاه تاکسی ناوگان تاکسیرانی ،  حفظ حریم 
رودخانه ها از ساخت و سازهای غیرمجاز و غیره را  از  جمله  اقدامات مهم دیگر انجام 

شده در شهر قدس عنوان کرد.

 گزارش : نازیلا مهدیانی

بافت فرسوده و ساخت وسازهای ناایمن عامل اصلی درگذشت افزون بر400 نفر از 
هموطنانمان در زلزله اخیر کرمانشاه محسوب می شود ، میزان بالای خسارت های مالی 
و جانی نیز بیانگر آن است که با وجود نهادهای عریض و طویل ناظر و مسئول در ساخت 
و ساز هنوز هم بسیاری ساختمان ها در برابر زلزله ای با بزرگی پنج ریشتر مقاوم نیستند. 
زلزله 7.2 ریشتری بویین زهرا در سال ۱34۱ جان 20هزار نفر از هموطنان مان را 
گرفت. 28 سال بعد زمین لرزه ای به بزرگی 7.4 ریشتر منطقه رودبار را لرزاند و تخریب 

200 هزار واحد مسکونی 3۵ هزار نفر کشته بر جای گذاشت. 
پس از آن زمستان سال ۱382 بود که زلزله 6.6 ریشتری در بم جان بیش از 26 
هزار نفر از مردم منطقه را گرفت و چند سال بعد تابستان سال ۱39۱ وقوع زلزله 6.4 

ریشتری در اهر، ورزقان و هریس باعث مرگ 306 نفر از هموطنانمان شد.
گویا سریال تلخ زلزله تمامی ندارد و این بار غرب کشور را لرزاند به نحوی که یکشنبه 
شب هفته گذشته آوار خانه های بی دوام بر روی مردم کرمانشاه فرو ریخت و تاکنون 

آمار های رسمی از کشته شدن 474 نفر خبر می دهند. 
اما چرا در حالی که زلزله هایی با بزرگی 7 ریشتر در کشورهایی زلزله خیز مانند ژاپن 
خسارت های مالی و جانی حداقلی بر جای می گذارد اما در ایران زمین لرزه ها مردم 
فاجعه رقم می زد و آواری از غم بر روی کشور فرو می ریزد. قطعا این سوال پاسخ پیچیده 
ای ندارد، اولین عامل افزایش کشته ها پس از وقوع زلزله، پایین بودن مقاومت واحدهای 
مسکونی در برابر زلزله و گسترده بودن بافت فرسوده در مناطق شهری و روستایی است. 
پس از انفجار جمعیتی در دهه 60، تامین مسکن به یکی از مهم ترین مشکلات مردم 
و دولت تبدیل و ناتوانی سیاست های دولت برای تولید و تامین مسکن متناسب با شتاب 
رشد جمعیت باعث افزایش گستره حاشیه نشینی، بافت فرسوده و ساخت و سازهای 

بدون نظارت و با رعایت حداقل استانداردها شد. 
از سوی دیگر در حالی که در دهه 70 با تاسیس سازمان نظام مهندسی انتظار می 
رفت ساخت وسازها مسیر قانونی را برای رعایت استانداردها طی کنند اما زلزله بم نشان 

داد که این سازمان هم نتوانست ساخت و ساز را قاعده مند کند. 
طبق گفته وزیر راه و شهرسازی، در حال حاضر ۵0 هزار هکتار بافت فرسوده در کشور 
وجود دارد و ۱9 میلیون نفر در کشورمان در وضعیت بد مسکنی زندگی می کنند. این 
آمار و ارقام نشان می دهد که پس از گذشت تقریبا 3 دهه از انفجار جمعیتی، سیاست 
های دولت و سازمان هایی مانند نظام مهندسی نتوانسته است بحران مسکن به ویژه 

کلان شهرها را مدیریت کند. 
در زلزله چند روز گذشته کرمانشاه هم حدود 30 هزار واحد مسکونی تخریب شدند 
که نیمی از این تعداد تخریب ۱00 درصدی داشتند. حال اینکه طبق گفته دبیر کارگروه 
ملی زلزله اگر زمین لرزه ای به بزرگی زلزله کرمانشاه در تهران رخ دهد به دلیل فراوانی 
خانه های ناایمن و گستردگی بافت فرسوده، بیش از یک میلیون کشته و مصدوم بر 

جای می ماند. 
**بساز بفروش های غیر حرفه ای عامل تولید خانه های بی دوام 

»فرج الله رجبی« رییس سازمان نظام مهندسی ساختمان کشور درباره مقاومت 
ساختمان های مناطق زلزله خیز در برابر زمین لرزه هایی با بزرگی بیش از 7 ریشتر 
اظهار داشت: جغرافیای ایران از لحاظ میزان زلزله خیزی سطح بندی شده است و برخی 
مناطق در محدوده خطر پذیری بالا قرار دارند بنابراین نیازی نیست تمام ساختمان ها 
با استانداردهای مقاومت در برابر زمین لرزه هایی با قدرت 7 – 8 ریشتر به بالا ساخته 

شوند. 
وی با بیان اینکه در مقررات سازمان نظام مهندسی هم به اصول طراحی ساختمان 
برای مقاومت در برابر زلزله های پر قدرت اشاره شده است، گفت: در مناطق خطر پذیر 
باید تمام مقررات ساخت و ساز مسکن رعایت شود اما نکته این است که وقوع زلزله ای 
به بزرگی بیش از 7 ریشتر در غرب کشور سابقه نداشته و پرقدرت ترین زلزله در این 

منطقه زمین لرزه ۵ ریشتری بوه است. 
رییس سازمان نظام مهندسی ساختمان تاکید کرد: برای ساخت وساز مسکن با مشکل 
نقص قانون یا نبود مقررات مواجه نیستیم، مهم ترین معضل در این بخش که باعث 
افزایش تعداد واحدهای نا ایمن شده، ورود افراد غیر متخصص و غیر حرفه ای به عرصه 

ساخت و ساز است. 
رجبی ادامه داد: درحال حاضر هر فردی با هر تخصصی می تواند وارد ساخت و ساز 
مسکن شود این درحالی است که وقتی تخلفی رخ می دهد این افراد قابل پیگیری 

نیستند. 
رییس سازمان نظام مهندسی ساختمان کشور افزود: در حالی که امروز بسیاری از 
مهندسان نتوانسته اند جذب بازار کار شوند شاهد این هستیم که افرادی بدون هیچ 
تخصصی بساز و بفروشی می کنند و این وظیفه ما است که مانع ورود این افراد به حوزه 

تخصصی ساخت وساز باشیم .
وی با بیان اینکه زمانی می توان نظارت بر ساخت وساز را افزایش داد که ساخت و 
سازها نظام مند شود ، تاکید کرد: در قانون جدید سازمان نظام مهندسی ساختمان که 
در حال حاضر در مجلس مراحل بررسی را می گذراند، تمام خلاء های قانونی برای 

جلوگیری از ورود افراد غیر متخصص به این حرفه پیش بینی شده است. 
رجبی در پاسخ به این سوال که آیا برآوردی در باره تعداد پلاک رسمی های غیر 
مقاوم در برابر زلزله بالای 7 ریشتر وجود دارد ، گفت : با وجود 2۱ میلیون پلاک رسمی 
در کشور اما امار دقیقی در باره میزان مقاومت پذیری این واحدها در برابر زلزله با درجه 
بالا وجود ندارد . در عین حال که اساسا تمام مناطق کشور از لحاظ وقوع زلزله های پر 

قدرت خطر پذیر نیستند. 
** طرح مقاوم سازی بافت فرسوده تنها با 5 میلیون تومان 

همچنین »علی بیت اللهی« ، دبیر کارگروه ملی زلزله با بیان اینکه ساختمان های 
موجود در بافت های فرسوده در برابر زلزله هایی پرقدرت مقاوم نیستند، گفت: بافت 

میانی کلانشهری مانند تهران بافت فرسوده قابل توجه دارد به نحوی که حتی با زلزله 
هایی به بزرگی ۵.۵ هم تلفات می دهد. 

وی ادامه داد: از بیش از یک میلیون پلاک رسمی در شهر تهران، حدود 200 هزار 
پلاک در بافت فرسوده واقع شده اند و از نظر جمعیتی ۱7 درصد جمعیت شهر تهران در 

همین بافت فرسوده متمرکز شده است.
بیت اللهی با بیان این جمله که »یکی از خطراتی که کشور را در برابر زلزله تهدید می 
کند، ساخت و ساز در مجاورت گسل ها است، « ادامه داد: این حجم از ساختمان سازی 
با بی توجهی به پهنه های گسلی انجام شده است و مهم تر اینکه حتی بیمارستان ها که 

باید محل امدادرسانی در مواقع بحران باشند هم در نزدیکی گسل ها ساخته شده اند. 
رییس بخش زلزله مرکز تحقبقات وزارت راه، مسکن و شهرسازی در پاسخ به این 
سوال که در این شرایط چه راهکار برای افزایش مقاومت خانه ها در برابر زلزله وجود 
دارد، گفت: اخیرا طرح و پیشنهاد مقاوم  سازی ارزان  قیمت را به شرکت عمران و بهسازی 

شهری ارائه کرده ایم . 
مرکز تحقیقات به شرکت عمران و بهسازی شهری اعلام کرده که آماده است تا از 
طریق روش های ارزان  قیمت تا سقف ۵ میلیون تومان وارد پروژه نوسازی بافت فرسوده 

شود.
بیت اللهی افزود: البته طرح هایی از سوی دولت در حال انجام است اما به طور قطع 
برای اجرای این طرح نیاز به مشارکت مردم داریم و در این صورت می توان با تسهیلات 

ارزان قیمت نسبت به مقاوم سازی واحدهای ناایمن اقدام کرد. 
**جامعه 400 هزار نفری مهندسان و فراوانی خانه های بی دوام 

در حالی که بخش ساختمان در اقتصاد ایران 30 تا 40 درصد سرمایه ملی را تشکیل 
می  دهد و جامعه مهندسان عضو سازمان نظام مهندسی ساختمان در کشور به 400 هزار 
نفر می رسد، شاهد فراوانی خانه های نوساز اما بی دوام و بافت فرسوده ناایمن گسترده در 
سطح کشور هستیم که هیچ نهادی هم آماری از ساختمان های ناایمن در کشور ندارد. 
وقتی آماری هم نباشد، نمی توان برنامه ای هم برای مقاوم سازی آن نمی توان داشت. 

از سوی دیگر نهادهایی در کشور فعال هستند که اساسا هدف از راه اندازی آنها ارتقای 
ایمنی در ساخت و ساز ها است اما همین نهادها مانند سازمان نظام مهندسی ساختمان 
هر چند فراگیر شده اند و توانسته اند جمعیت 400 هزار نفری از مهندسان را تحت 
پوشش خود قرار دهند اما گویا نتواسنته اند در انجام ماموریت خود که ساخت ساختمان 
های ایمن و مطابق با استانداردهای بین المللی و جلوگیری از ورود مصالح غیر استاندارد 

به بازار که جزیی از وظایف این نهاد است، موفق عمل کنند.
هر چند که میزان کشته های ناشی از وقوع زلزله در کشور روند رو به کاهش بوده اما 
هنوز هم از دست دادن بیش از 400 نفر از هموطنانمان برای زلزله ای با 7 ریشتر در برابر 
سایر کشورها که حتی به یک کشته هم نمی رسد، فاجعه است و باید بازنگری جدی در 

عملکرد این نهادهای مسئول در سیستم ساخت و ساز شود. 

سرهنگ صیاد درویش 

عقربه های ساعت 7 غروب را نشان می دهد، خودرو پراید 
یشمی رنگ به آرامی در کنار یکی از خیابان های یزدانشهر قم 
پارک می کند و راننده ای میانسال از خودرو پیاده می شود و در 

حالی که خودرو روشن است آن را ترک می کند. 
 لحظاتی بعد با بلند شدن صدای خودرو متوجه می شود 
شخصی ناشناس سوار بر خودرو شده و به سرعت از محل دور 
می شود، صدای ناله مرد بلند می شود،-وای بچه ام ، دخترم 

!،سکوت اول شب اطراف محله را می شکند .
مرد یارای سخن گفتن ندارد و به سختی می گوید کودک 
خردسالش داخل خودرو بوده که توسط سارق سرقت شده 
است،به کمک اهالی محل اولین تماس با اپراتور ۱۱0 گرفته 
می شود،پلیس اولین پیام سرقت خودرو با کودک داخل آن 
دریافت می نماید و بلافاصله و به سرعت اکیپی از عوامل پلیس 
در صحنه حاضر می شوند و مرد به شدت دچار شرایط بد روحی 
پلیس  به  دادن مشخصات خودرو  به  قادر  است  گرفته  قرار 
نمی گردد پلیس شماره کد ملی وی را می خواهد تا از طریق 

سیستم مشخصات خودرو استخراج شود .
او می گوید حتی اسم خود را فراموش کرده است،پلیس دیگر 
منتظر مشخصات نمی ماند طراح مهار و کنترل تمام ورودی 
های شهر مقدس قم به اجرا گذاشته می شود. سکوت رادیویی 
در شبکه بیسیم پلیس ابلاغ می گردد. تا فقط پیام های مرتبط 

با موضوع جریان یابد .
به محض ابلاغ تمامی واحدهای پلیس به همراه مدیران و 
روسای ادارات در بخش های مختلف تمامی محور ها و معابر 
بررسی  با  آورند  را تحت کنترل خود در می  خروجی شهر 

دوربین های خروجی شهر و اطمینان از عدم خروج  سارق 
از استان تمرکز و کنترل محور ها و معابر داخل شهری تحت 
نظارت شدید پلیس قرار می گیرد. دوبین های محل حادثه 
فردی بلند قد و لاغر اندام را نشان می دهد که به سرعت خودرو 
را سرقت و از محل متواری می شود اقدامات لحظه به لحظه 

رصد می شود .
سردار فرمانده انتظامی استان به اتفاق دادستان شهر، جانشین 
استان، رئیس پلیس آگاهی و فرمانده انتظامی شهرستان به 
سرعت در صحنه حاضر می شود و به صورت مستقیم هدایت 
امور را به عهده می گیرند حضور پر رنگ پلیس و کنترل تمامی 
معابر ورودی و خروجی شهر مقدس قم کاملا محسوس و 
ملموس است بی تابی های مادر و پدر نگران هر از گاهی فضای 

ملتهب قرارگاه پلیس در کلانتری 2۱ را به سکوت می کشاند.
فرمانده به شدت نگران است. فرضیات زیادی از سرنوشت 
کودک خردسال در ذهن او شکل می گیرد زمان به سرعت 
سپری می شود و هر چه زمان می گذرد نگرانی ها در چهره 

فرمانده و تیم همراه وی کاملا مشهود می شود.
مرتبا دستورات جدید و پایش تمام شهر کوچه به کوچه در 
تمام شبکه بیسیم استان طنین انداز می گردد، دادستان شهر به 
همراه یکی از معاونین اش شخصا حضور دارند دستورات قضایی 
لازم را صادر می نمایند و تلاش می نماید پشتیبانی قضایی را 
برای حوادث غیر قابل پیش بینی به تیم های عمل کننده القا 
کند، عقربه ساعت 2۱0۵ را نشان می دهد اولین اعلام توسط 
گشت یگان امداد مبنی مشاهده خودروی پراید در حاشیه ی 
خیابان در شبکه ارتباط فرماندهی استان می پیچد یک لحظه 
فضای غم و اندوه در قرارگاه فرماندهی به فضای خوشحالی 

تبدیل می شود.

؟؟  هست  او  گیرد:  می  را  کودک  سراغ  بلافاصله  سردار 
سالمه؟،_ بله او سالم است و گریان در داخل خودرو رها شده 
است خداوند کمک می نماید و سارق وقتی حضور پلیس را 
می بیند پس از دو ساعت خودرو را به همراه کودک خردسال 
در خیابان خاکفرج رها می کند و پلیس در پایش تمام خودرو 
ها به خودروی مورد نظر برخورد می کند و ضمن نجات جان 
کودک که داخل خودرو رها شده بود خودرو را کشف می نماید 
بلافاصله اکیپ بررسی صحنه ی جرم در صحنه حاضر می شود 
و کودک صحیح و سالم به کلانتری انتقال و تحویل خانواده می 
شود .  پدر با چشمانی اشک آلود فرزند دلبندش را به آغوش می 
کشد و صحنه های زیبایی خلق می گردد و همه را تحت تاثیر 
قرار می دهد با چشمانی گریان از پلیس تشکر می کند،سردار 
فرمانده استان که نشان می دهد که به سختی جلوی هیجان 
خود را کنترل نموده است لیکن اقتدار و خوشحالی بی وصف 

درونی  او کاملا پیداست.
هر چند اقدامات در جهت شناسایی سارق ادامه می یابد لیکن 
پایان ماموریت اصلی ابلاغ می شود پلیس بزرگترین پاداش خود 
را دریافت کرده است و این شوق وشادی را که در چهره ی 
تک تک کارکنان موج میزند حقیقتا نمی توان با هیچ واژه ای 

توصیف کرد.
نظریه کارشناسی:

امنیت  آدمی  روانی  اساسی  نیازهای  مهمترین  از  یکی 
است،تلاش برای رسیدن به امنیت ممکن است به گونه های 

زیادی صورت پذیرد.
امنیت دو سوگرا در رفتارهای روزانه ما مشخص است،زمانی 
که پدر در این حادثه به جامعه خویش،خوش بین است و فارغ 
از هر باوری خودروی خود را روشن رها می کند و بی توجه به 

فرزند خردسال در پی هیجان خویش شتاب زده حرکت می 
کند،به سمت فاجعه بزرگ قدم می زند.

سوال اساسی این است که کدام باور هسته ای در فرد وجود 
دارد که به راحتی از حس مسئولیت پدر را خارج می کند؟ 
واسطه اهمال کاری و هیجان چیست؟ اگر پدر احساس ناامنی 
و بی اعتمادی به جامعه دارد، چرا خودروی روشن را با فرزندش 

تنها می گذارد؟
اگر به جامعه اعتماد دارد چرا بعد از فاجعه زبان از هویت 
خویش قاصر می شود؟ موضوعاتی که به وی حس امنیت می 

دهند، چیست؟ فرزند ؟ خرید؟خودرو ؟ چه چیزی؟.....
به نظر می رسد پدر در دسترسی به منابع ایمنی خویش و 
موضوعات آن ناآشنا است و دو سویه رفتار می کند که فاجعه 

ای در شرف رویداد قرار می گیرد. 
بررسی ها در پاتولوژی اهمال کاری های فردی نشان می 
دهد که متغیرهای زیر زمینه بزرگترین وقایع را فراهم نموده اند.
۱-شتاب زدگی در انجام امورات 2-هیجان مداری در حل 
مساله 3- خوش بینی افراطی به روند امور 4-فقدان مسئولیت 

پذیری.
انتخاب های  ما مسئولیت  است که  این  است  آنچه مهم 
خویش را داریم، هر انتخابی پیامدی دارد، پدری که انتخاب می 
کند فرزند خود را در خودرو رها کند،دیگر نمی تواند از جامعه، 

پلیس ، دزد و غیره توقع کند که بلایی سرش نیاید.
پیامدهای انتخاب اهمال کاری بسیار سنگین است، این بار 
پلیس جلوی این پیامدها را گرفت، بار دیگر چه کسی جبران 
خسارت می کند؟ ایمنی را انتخاب کنیم و از پیامدهای آن 

لذت  ببریم .
جانشین فرماندهی انتظامی استان قم

  وقتی پلیس جور اهمال کاری پدر را کشید 

ساعت هفت شب...

فراوانی ساختمان های بی دوام در برابر زلزله؛

سرپناهی که بر سر مردم آوار می شود 

اگر می خواهیم ارتباط بهتری با مادرشوهرمان داشته باشیم، باید بتوانیم تفاوت های او را 
هم ببینیم. انواع مادرشوهر را ما می توانیم عنوان کنیم. مادرشوهر شما در این لیست جای 

می گیرد؟ اگر نه، مادرشوهر شما چه ویژگی هایی دارد؟ 
مادران همسران، آن قدر نقش مهمی در زندگی زوج ها دارند که حتما لازم است درباره 
آن ها بیشتر حرف زده شود، آن ها را باید بیشتر شناخت و باید یاد گرفت با آن ها چطور بهتر 
ارتباط برقرار کرد، به خصوص حالا که این همه در مورد مهارت های ارتباطی و مهارت های 
زندگی حرف می زنیم و به دنبال بهبود کیفیت زندگی هستیم، حتما باید نقش پرررنگ 

مادران همسران را در زندگی ها ببینیم و به آن بپردازیم.
قدم اول این است که بدانیم مادران همسران، هر کدام شخصیت و ویژگی خاص 
خودشان را دارند و نمی توانیم با یک عنوان مثل مادرشوهر یا مادرزن، همه را در یک دسته 
بگذاریم. اگر می خواهیم ارتباط بهتری با مادرشوهرمان داشته باشیم، باید بتوانیم تفاوت های 
او را هم ببینیم. انواع مادرشوهر را ما می توانیم عنوان کنیم. مادرشوهر شما در این لیست 

جای می گیرد؟ اگر نه، مادرشوهر شما چه ویژگی هایی دارد؟
مادر شوهر همیشه ناراضی

ممکن است مادر همسر شما، به شدت ایده آل گرا باشد و مدام از کار شما ایراد بگیرد. 
مطمئن باشید در بیشتر موارد، این رفتار فقط ظاهری و بیشتر نمودی از اضطراب درونی 
اوست. پس بهتر است با او وارد بحث نشوید. جمله  طلایی شما در پاسخ به مادرشوهرتان 
می تواند این باشد: »من شما را مثل مادرم دوست دارم و به اندازه توانایی ام برای شما کار 

می کنم.«
مادر شوهر همیشه مریض

ممکن است مادرشوهر شما با کوچک ترین کسالت، در بستر بیفتد و از شما انتظار 
مریض داری داشته باشد. اول از همه باید بدانید که این رفتار ممکن است کاملا ناخودآگاه 
باشد و قصد و غرض واضحی پشت آن نباشد. دوم اینکه این کار به طور مشخص توجه طلبی 
است. یعنی کافی است شما در مواقعی که توانایی دارید به مادرشوهرتان رسیدگی کنید و 

دل او را به دست آورید تا توقعات او تعدیل شود.
مادر شوهر سرآشپز

اگر مادرشوهر شما از آن دسته آدم هایی است که مدام در حال تدارک دیدن بهترین 
سفره شام و بهترین دسرهاست، مطمئنا به شما و همسرتان حسابی خوش می گذرد. اما 
باید حواستان باشد که او حتا اگر به زبان هم نیاورد شاید از شما هم توقع همین پذیرایی را 

داشته باشد. پس اگر می توانید با یک پذیرایی خوب دل او را به دست آورید.
مادر شوهری که قهر می کند

نه فقط مادر شوهر، بلکه همه آن هایی که اهل قهر کردن هستند، منتظرند که شما هم 

مقابله به مثل کنید تا به قهر خود ادامه دهند. پس بهترین راه این است که برعکس رفتار 
آن ها عمل کنید و اصلا به روی خودتان نیاورید که قهر او را فهمیده اید. آنقدر با او عادی 

رفتار کنید تا از لاک خودش بیرون بیاید و قهر را تمام کند.
مادر شوهر تعطیلات خراب کن

بعضی از مادرها دوست دارند که فرزندانشان تمام تعطیلات را کنار آن ها بگذرانند. این 
مادرها معمولا با گلایه و بیان توقعات خود، استقلال زندگی پسرشان را از او می گیرند. 
بهترین راه این است که یک بار پیشنهاد او را رد کنید البته با کمال خونسردی و ادب، نه با 
گلایه و دلخوری. اما باید حواستان باشد که در زمان مناسب دیگری او را همراهی کنید تا 
مطمئن شود که تنهایش نخواهید گذاشت و بعضی موقع ها نمی توانید به دل او راه بیایید.

مادرشوهرعروس لوس کن
این نوع مادرشوهرها هم، حسابی حسادت برانگیز می توانند باشند. این دسته، به عروس 
بیشتر از پسر خودشان می رسند، جانبداری عروس را می کنند و مراقب هستند کسی به 
عروسشان از گل نازکتر نگوید. شاید، دلیلشان این است که می دانند زندگی با پسرشان 
می تواند ساده نباشد، یا این که می خواهند از این طریق دل عروس را به دست بیاورند و 
خیالشان راحت باشد که با پسرشان خوب رفتار می شود و پسرشان زندگی شادتری خواهد 
داشت. هر کدام که باشد، فرقی نمی کند، آرامش را تجربه کنید و به چیز دیگری فکر نکنید.

خیلی ها رابطه خوبی با مادرشوهرشان دارند
ما  اطراف  جامعه  در  آیا  بپرسیم؛  از خودمان  سوال  یک  هرچیز  از  قبل  است  بهتر 
خانواده هایی هستند که رابطه بین مادر شوهر و عروس و همچنین مادر زن و داماد، خوب و 
حمایت کننده  باشد؛ روابطی که هر دو طرف از آن احساس خوبی داشته باشند و از حضور 
در کنار هم لذت ببرند؟ در واقع تعداد خانواده هایی که مادرشوهر، عروسش را به عنوان 
دختر خانواده و مادرزنی که دامادش را به عنوان پسرش پذیرفته کم نیست و فکر می کنم 
اگر همه ما کمی با دقت به اطرافمان نگاه کنیم، متوجه می شویم که تعداد این خانواده ها 

اصلا کم نیست. 
پس این یک قاعده و قانون کلی نیست و اگر در این زمینه با تعارض روبرو هستیم، باید 

به آن به عنوان یک مساله نگاه و برای برطرف کردنش تلاش کنیم.
آزردگی مادرشوهر طبیعی است!

زوج های جوانی که وارد زندگی مشترکشان می شوند، باید به این نکته توجه کنند که 
والدین همسرشان )چه زن و چه مرد( نسبت به فرزندشان احساس مالکیت دارند و وقتی 
احساس می کنند این مالکیت را باید با دیگری شریک شوند و نفر سومی وارد رابطه والد و 
فرزندی می شود، احساس عدم امنیت و از دست دادن سراغشان می آید. به هرحال مادری 
که 30-20 سال فرزندش )دختر یا پسر( را بزرگ کرده، برایش آرزوهای زیادی داشته و از 

بودن در کنار فرزندش حس خوبی داشته و این حس تعلق حس امنیت، ارزشمند بودن و 
مفید بودن را به او می داده، حالا در مقطعی قرار گرفته که باید از فرزندش جدا شود و شاید 

حس کند که نتیجه همه تلاش ها و خون دل خوردن ها، تنهایی خودش شده!
این احساسات در خانواده های کم جمعیت تر قوی تر است. همچنین گاهی در بعضی 
خانواده ها یکی از فرزندان فرد کلیدی خانواده است و نقش پررنگ تری دارد. وقتی قرار 
باشد این فرد کلیدی، زندگی مستقلی را با همسرش آغاز کند، مسلما آزردگی هایی در 
خانواده اش ایجاد می شود. پس با توجه به این مسائل بهتر است اول این احساس را بشناسیم 
و با آن همدل شویم و دوم اینکه روی نقاط حساس این رابطه دست نگذاریم تا آزردگی های 

فرد را تحریک نکنیم.
شاید مشکل از »مدل ارتباطی« شماست!

خوب است زوج ها از خود بپرسند: »آیا من در مدل برقراری ارتباط با خانواده همسرم 
مسلط هستم یا نه؟ آیا می توانم هیجان های خودم را کنترل کنم؟ آیا در برقراری ارتباط 

می توانم طوری رفتار کنم که مانع از سوءتفاهم و پیشگیری از بروز اختلاف شود؟«
اگر هرکدام از ما مسئول مدل و سبک ارتباطی خودمان و دنبال یادگیری مدل های 
ارتباط موثر و ارتباط های اجتماعی باشیم، گامی اساسی در پیشگیری از بروز مشکلات 
برداشته ایم. نکته دیگری که نباید فراموش شود این است که نظام خانواده هایی که یک 
دختر و یک پسر دارند و نهایتا یک عروس و یک داماد به خانواده شان اضافه می شود با 
نظام خانواده های پرجمعیت که چند عروس و چند داماد دارند، کاملا متفاوت است. در 
خانواده های پرجمعیت که بیش از یک عروس و داماد وجود دارد، بحث مقایسه رفتارها، چه 

مقایسه رفتار عروس ها با مادرشوهر و چه مادرشوهر با هرکدام از عروس ها پیش می آید.
مثلا عروس خانمی که از لحاظ معاشرتی رفتار گرم تری دارد، می تواند رابطه صمیمانه تری 
با والدین همسرش برقرار کند و والدین همسرش ایشان را بیشتر می پذیرند و در مقابل 
عروس خانم یا آقا دامادی که مدل برقراری ارتباطش برگرفته از الگوی اجتنابی باشد، 
طبیعتا در نظام خانواده کسی نمی تواند با این فرد ارتباط داشته باشد! حالا فرض کنید 
فردی عروس یا داماد خانواده ای شده که مدل برقراری ارتباط آن خانواده اجتنابی است 

و مهارت کمی در برقراری ارتباط دارند و خود فرد هم در حوزه ارتباطی ضعیف باشد؛ 
این موضوع باعث تشدید مشکل ارتباطی می شود و احتمال بروز سوءتفاهم ها بیشتر 
خواهد شد. مثلا فرد تصور می کند خانواده او را تحویل نمی گیرند و عروس و داماد دیگر 
)که رفتارش صمیمانه است( را بیشتر دوست دارند. در صورتی که مسئول کیفیت این 
ارتباط خودمان هستیم؛ اصل موضوع این است که اگر مراقب جهت فلش مسئولیت باشیم، 
راحت تر شرایط و موقعیت خود را می پذیریم و در فرصت مناسب دنبال راهی برای رفع 

این مشکل هستیم.

رابطه شما با مادرشوهرتان چگونه است؟

 نکته هایی برای ارتباط بهتر با مادر شوهر






